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Wystąpienie prezesa Trybunału Sprawiedliwości Unii 
Europejskiej – Koena Lenaertsa na III Kongresie Praw- 
ników Polskich, Gdańsk 24 czerwca 2023r.

To dla mnie zaszczyt i przyjemność wygłosić dzisiejsze 
przemówienie inauguracyjne podczas trzeciej edycji 
Kongresu Prawników Polskich w pięknym Gdańsku.
Na początek chciałbym wyrazić uznanie dla solidarności 
okazanej przez Polaków podczas tej straszliwej i agre-
sywnej wojny, którą Rosja wytoczyła Ukrainie. Od sa- 
mego początku Polska z otwartymi ramionami przy-
jęła tysiące uchodźców, zapewniając bezpieczne schro- 
nienie kobietom, dzieciom i osobom w podeszłym 
wieku. Polska udziela Ukrainie ogromnego wsparcia, 
udowadniając wszystkim Europejczykom, że „prawdzi-
wych przyjaciół poznaje się w biedzie”. 
Drodzy prawnicy, mówię dziś o Ukrainie, ponieważ 
wystarczy spojrzeć za wschodnią granicę Polski, aby bez 
problemu dostrzec, zrozumieć i docenić wszystko to, co 
reprezentuje sobą Unia Europejska. Unia Europejska 
to coś znacznie więcej niż tylko rynek wewnętrzny. 
Cały europejski projekt opiera się na podstawowym 
założeniu, że europejskie liberalne demokracje mogą - 
a nawet powinny - współpracować w celu zapewnienia 
swoim obywatelom pokoju i dobrobytu gwarantując 
im równocześnie sferę indywidualnej wolności wolną 
od publicznej ingerencji. Aby jednak europejskie 
demokracje mogły wspólnie działać, a wolność jed-
nostki była w stanie funkcjonować na europejskim 
poziomie, należy przestrzegać „reguł gry”. 
Zarówno Unia Europejska, jak i państwa członkowskie 
muszą przestrzegać rządów prawa poprzez system za- 
rządzania regulacjami, a nie ludźmi. Fakt, że „Unia opiera 
się na rządach prawa” został jasno określony przez 
Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej („Trybu- 
nał Sprawiedliwości”) w jego przełomowym orzeczeniu 
sprzed prawie czterdziestu lat w sprawie Les Verts.
Chciałbym bardzo mocno podkreślić, że UE jest przede 
wszystkim „Unią wartości”. Wartości te zostały zapisane 
w art. 2 Traktatu o Unii Europejskiej. Stwierdza się  
w nim, że „[Unia] opiera się na wartościach posza-
nowania godności osoby ludzkiej, wolności, demokracji, 
równości, państwa prawnego i poszanowania praw 
człowieka”. 
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ZGŁĘBIAJĄC ZNACZENIE
WARTOŚCI UE

W orzeczeniach dotyczących warunkowości Trybunał 
Sprawiedliwości wyjaśnił znaczenie tego zapisu trak-
tatowego. Trybunał w pełnym składzie orzekł - cytuję 
- że „wartości określone w art. 2 Traktatu o Unii Euro- 
pejskiej zostały jasno określone i są one wspólnie uzna- 
wane przez państwa członkowskie. Określają one samą 
tożsamość Unii Europejskiej jako wspólnoty porządku 
prawnego. Dlatego też Unia musi być w stanie bronić 
tych wartości w granicach swoich uprawnień przyzna-
nych jej w Traktatach”.
Trybunał Sprawiedliwości orzekł dalej, że „art. 2 Traktatu 
o Unii Europejskiej nie jest jedynie deklaracją wytycz-
nych politycznych lub intencji, ale określa wartości, 
które (...) stanowią integralną część samej tożsamości 
Unii Europejskiej jako wspólnoty porządku prawnego, 
wartości, które znajdują konkretny wyraz w zasadach 
zawierających prawnie wiążące zobowiązania państw 
członkowskich”.
Z tych fragmentów orzeczeń w sprawie warunkowości, 
które dotyczą interpretacji art. 2 Traktatu o Unii Euro-
pejskiej, można wiele wywnioskować. Czytając je z uwa- 
gą, można zauważyć cztery kluczowe implikacje. 
Chciałbym skorzystać z okazji, aby wyjaśnić owe czte-
ry skutki zgromadzonym tu dziś przedstawicielom pol-
skiego środowiska prawniczego.
Po pierwsze Trybunał Sprawiedliwości wyjaśnia „war- 
tość prawną wartości”. Wartości wyrażone w art. 2 
Traktatu o Unii Europejskiej nie są jedynie „wytycznymi 
politycznymi lub intencjami", ale znajdują konkretny 
wyraz w zasadach, które nakładają na państwa człon-
kowskie prawnie wiążące zobowiązania. Egzekwowanie 
tych wartości to nie kwestia polityczna, którą należy 
rozwiązywać w ramach działań politycznych. Wręcz 
przeciwnie, wartości zapisane w art. 2 Traktatu o Unii 
Europejskiej mogą być egzekwowane przez Trybunał 
Sprawiedliwości oraz, w stosownych przypadkach, 
przez sądy krajowe stosujące zasady prawa UE. 
Kwestię tę ilustruje orzecznictwo Trybunału Sprawie-
dliwości od czasu wydania przełomowego wyroku  
w sprawie portugalskich sędziów Trybunał orzekł,  
że art. 19 Traktatu o Unii Europejskiej, który konkre-
tyzuje wartość praworządności potwierdzoną w art. 2 
TUE, wymaga, aby „państwa członkowskie zapewniły 
środki odwoławcze wystarczające do zagwarantowania 

jednostkom skutecznej ochrony sądowej w dziedzinach 
regulowanych prawem UE”. Z kolei zasada skutecznej 
ochrony sądowej wymaga, aby sędziowie krajowi byli 
niezawiśli, biorąc pod uwagę, że tylko sędziowie, któ- 
rzy wykonują swoje obowiązki bez strachu lub fawo-
ryzowania kogokolwiek, mogą zapewnić skuteczną 
ochronę sądową praw przyznanych jednostkom na mo-
cy prawa UE. W porządku prawnym Unii Europejskiej 
pojęcie niezawisłości sędziowskiej, rozwinięte w przeło-
mowym wyroku w sprawie Wilson z 2006 r. składa się 
z komponentu wewnętrznego i zewnętrznego. Na po-
ziomie wewnętrznym niezależność sądów ma na celu 
zapewnienie równych szans stronom postępowania  
i ich sprzecznym interesom. Innymi słowy, niezależność 
wymaga, aby sądy były bezstronne. Z kolei na pozio-
mie zewnętrznym niezależność sądów jest granicą 
oddzielającą sferę polityki od sfery sądownictwa.
Istnieje zatem nierozerwalny związek między posza-
nowaniem praworządności, zasadą skutecznej ochrony 
sądowej i niezależnością sądownictwa. 
Po drugie wartości wyrażone w art. 2 Traktatu o Unii 
Europejskiej nie są wynikiem „odgórnego" podejścia, 
ale wynikają z konstytucyjnych tradycji wspólnych 
dla państw członkowskich. Wartości te spajają Euro-
pejczyków w ramach „wspólnego porządku prawnego”. 
W tym kontekście warto podkreślić, że przestrzega- 
nie tych wartości nie oznacza, że Unia Europejska dąży 
do narzucenia określonego modelu konstytucyjnego. 
Wręcz przeciwnie, ograniczają się one do wyznaczenia 
pewnych ram odniesienia, w których państwa człon-
kowskie i ich obywatele mogą wybrać najbardziej od- 
powiadającą im formę rządów. Artykuł 2 Traktatu  
o Unii Europejskiej zostawia miejsce na różnorodność 
i tożsamość narodową, pod warunkiem, że nie zostaną 
przekroczone czerwone linie wyznaczone tymi ramami.
Po trzecie to właśnie na tych wartościach opiera się 
tożsamość Unii Europejskiej. Bez poszanowania demo-
kracji, wolności i sprawiedliwości Unia, jaką znamy, 
przestałaby istnieć. Te wartości mają zasadnicze zna-

czenie dla całego europejskiego projektu. Dlatego 
właśnie UE nie ma innego wyjścia, jak tylko ich bronić. 
Również dlatego przed przystąpieniem do Unii każde 
państwo kandydujące do członkostwa w UE musi 
dostosować swoją konstytucję i tożsamość narodową 
do wartości zapisanych w art. 2 TUE. Dostosowanie 
do tych wartości jest nie tylko warunkiem wstępnym 
przystąpienia, ale także stałym zobowiązaniem wszyst-
kich państw członkowskich. Jeżeli chodzi o ochronę 
wartości, to akcesja jest punktem wyjściowym, a nie 
końcowym. 
Tożsamość UE i tożsamość narodowa wzajemnie się 
umacniają.  Chroniąc wartości określone w art. 2 TUE, 
prawo Unii Europejskiej chroni również tożsamość 
państw członkowskich, ponieważ zarówno tożsamość 
unijna, jak i krajowa opierają się na tych samych war-
tościach. W UE nie ma miejsca na autorytarne zapędy 
pod przykrywką reform konstytucyjnych, ponieważ 
podważają one tożsamość Unii i stanowią zdradę kon-
stytucyjnych tradycji wspólnych dla wszystkich państw 
członkowskich.
W tym kontekście chciałbym zwrócić Państwa uwagę  
na wyroku Trybunału Sprawiedliwości z dnia 5 czerwca 
2023 r. w sprawie Komisja przeciwko Polsce (Niezawi-
słość i życie prywatne sędziów). Punkty te w zwięzły  
i jasny sposób wyjaśniają, dlaczego Trybunał Sprawie-
dliwości posiada jurysdykcję do badania zgodności 
z prawem UE reform ustawodawczych dotyczących 
krajowego wymiaru sprawiedliwości. Trybunał w szcze- 
gólności przypomniał, że „chociaż organizacja wymiaru 
sprawiedliwości w państwach członkowskich (...) należy 
do kompetencji tych państw, to faktem pozostaje,  
że wykonując te kompetencje państwa członkowskie są 
zobowiązane do przestrzegania swoich zobowiązań 
wynikających z przepisów prawa UE, w szczególności 
z art. 2 i 19 Traktatu o Unii Europejskiej”. Ponadto, 
ponieważ Trybunał Sprawiedliwości „posiada wyłącz- 
ną jurysdykcję do dokonywania ostatecznej wykład-
ni prawa Unii [...], to do Trybunału należy, w ramach 

fot. archiwum  Kongres
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Od stycznia do kwietnia 2023 r. odbywały się w naszej Iz-
bie bezpłatne warsztaty z zakresu mediacji dedykowane 
radcom prawnym i aplikantom radcowskim. Celem pro- 
jektu była popularyzacja mediacji oraz praktyczne ćwi-
czenia dotyczące postępowań mediacyjnych z perspek- 
tywy wszystkich uczestników mediacji: mediatora, po-
mocnika procesowego oraz strony.
Warsztaty prowadzili doświadczeni mediatorzy - radco- 
wie prawni z OIRP Poznań - r. pr. Adam Puchalski i r. pr. 

W lutym br. wzięliśmy udział w Tygodniu Pomocy Po-
krzywdzonym – ogólnopolskiej akcji Ministerstwa Spra-
wiedliwości. W klubie naszej siedziby zorganizowane 
były dyżury pomocy prawnej dla osób pokrzywdzonych 
przestępstwem. Pomocy udzielali r.pr. Ryszard Dolata, 
r.pr. Maciej Piotrowski oraz r.pr. Bożena Stradowska-
Adamska oraz aplikanci: Agata Kieliszewska, Ewelina 
Marciniak, Ludomira Kasprzak, Michał Kijak, Bartosz 
Kużma.
Serdecznie dziękuję Wam za zaangażowanie w orga-
nizację tej akcji. Wysoko cenię tych, którzy mimo swo- 
ich zawodowych obowiązków znajdują czas na wolon-
tarystyczne wsparcie naszych akcji służących pomocy 
prawnej i edukacji prawnej skierowanej do różnych 
grup społecznych. 

20 marca odbyło się Zgromadzenie  Delegatów naszej 
izby. Zostało przeprowadzone w trybie online. Zgroma-
dzenie podjęło uchwały dotyczące m.in. przyjęcia bu- 

ZGROMADZENIE DELEGATÓW

WARSZTATY Z ZAKRESU MEDIACJI 

TYDZIEŃ POMOCY PRAWNEJ 
POKRZYWDZONYM PRZESTĘPSTWEM

dżetu OIRP 2022 rok oraz na rok bieżący oraz zatwier-
dzające sprawozdania wykonania rocznego planu pracy 
Rady OIRP i planowanego na rok bieżący.

Kamila Jakubowska-Banaszak. Czego dowiedzieli się 
uczestnicy? Czy ważny jest pełnomocnik w mediacji? Jak 
przygotować różne warianty rozwiązań w negocjacjach  
i mediacjach? Co może myśleć druga strona?
Poza częścią teoretyczną, poznaniem znaczenia tajem-
niczego pojęcia BATNA I WATNA, dowiedzieli się także, jak 
przygotować się do mediacji czy negocjacji. Kluczowym 
punktem programu były warsztaty - symulacje mediacji. 
To one wzbudziły największe zaangażowanie grup.

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

wykonywania tej jurysdykcji, wyjaśnienie zakresu zasa-
dy pierwszeństwa prawa UE w świetle odpowiednich 
przepisów tego prawa”. Oznacza to zasadniczo, że za- 
kres ten nie może zależeć od „wykładni przepisów 
prawa krajowego lub wykładni przepisów prawa UE 
dokonanej przez sąd krajowy, która stoi w sprzeczności 
z wykładnią Trybunału Sprawiedliwości”.
Po czwarte i ostatnie, stwierdzając, że Unia będzie bro-
nić tych wartości jedynie „w granicach swoich upraw- 
nień określonych w Traktatach”, Trybunał Sprawie-
dliwości przypomina o zasadzie przyznania określonej 
w art. 5 TUE. Zgodnie z tą zasadą „UE działa wyłącznie 
w granicach kompetencji przyznanych jej przez państwa 
członkowskie w Traktatach dla osiągnięcia określonych 
w nich celów”.
W odniesieniu do Trybunału Sprawiedliwości zasada  
ta oznacza, że nie może on przekraczać granic swojej 
jurysdykcji. Na przykład nie może on interpretować art. 
19 TUE - który wymaga niezależności sądów krajowych 
- w sposób, który przekształciłby mechanizm zapytania 
prejudycjalnego w swojego rodzaju powództwo o uchy- 
bienie zobowiązaniom państwa członkowskiego. Jeżeli 
sędzia zwraca się do Trybunału Sprawiedliwości z wnio-
skiem o wytyczne dotyczące wykładni art. 19 TUE, 
to należy w nim wykazać, że istnieje związek między 
wykładnią tego postanowienia Traktatu a rozpatrywaną 
sprawą.
Podobnie w kontekście mechanizmu zapytania preju-
dycjalnego Trybunał Sprawiedliwości nie jest właściwy 
do dokonywania ustaleń faktycznych i wskazywania 
właściwego prawa krajowego, ponieważ zadania te na- 
leżą do sądu kierującego zapytanie. I tutaj właśnie 

prawnicy tacy jak Państwo odgrywają kluczową rolę. 
Musicie Państwo przedstawić stan faktyczny i prawny 
przedmiotowej sprawy najlepiej jak potraficie, tak aby 
sąd przygotowujący zapytanie prejudycjalne mógł się 
oprzeć na wynikach Państwa pracy.
Drodzy prawnicy, Trybunał Sprawiedliwości nie może  
i nie powinien stać samodzielnie na straży wartości, 
na których opiera się Unia Europejska. Wiara w demo-
krację, wolność i sprawiedliwość dla wszystkich jest 
zarówno indywidualnym wyborem człowieka, jak  
i zbiorowym wyborem społeczeństwa. 
Społeczeństwo obywatelskie, a w szczególności środo- 
wisko prawnicze, musi aktywnie kształtować przyszłe 
pokolenia tak, aby pewnego dnia stały się one aktyw-
nymi obywatelami, którzy znają „prawdziwą wartość 
europejskich wartości”, podzielają je i cenią oraz są 
gotowi ich bronić. Nie tylko na sali sądowej, gdzie te 
wartości stają się żywą prawdą, ale także w klasie, 
gdzie uczniowie i nauczyciele mogą swobodnie mówić, 
na ulicach, gdzie ludzie powinni mieć możliwość po-
kojowego demonstrowania i wyrażania sprzeciwu, a tak- 
że w naszych własnych domach, których prywatność 
musi być szanowana. Wiara i walka o te wartości to 
europejski styl życia. 
Drodzy prawnicy, nie ma większego zagrożenia dla de-
mokracji, wolności i sprawiedliwości niż obywatele, 
którzy biorą wszystko za pewnik i nie bronią tego, co 
słuszne. Parafrazując słynne słowa Benjamina Frankli- 
na można powiedzieć, Unia Europejska jest unią libe- 
ralnych wartości, pod warunkiem, że my, Europejczycy, 
„będziemy w stanie ją zachować”.

fot. archiwum OIRP
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ELSA Poznań zaprosiła nas do XXV Ogólnopolskiego Kon- 
kursu Krasomówczego, którego finał odbył się 15 kwiet- 
nia 2023 r. Członkiem jury konkursowego lokalnego 
był m.in. wicedziekan Andrzej Pieścik a finało-wego 
wicedziekan Zbigniew Tur - Wiceprezes KRRP.

17 kwietnia br. podpisaliśmy porozumienie o współpracy 
z Uniwersytetem SWPS. Obejmuje ono uruchomienie 3 
kierunków studiów podyplomowych pod patronatem 
Okręgowej Izby Radców Prawnych w Poznaniu (Prawne 

XXV OGÓLNOPOLSKI KONKURS 
KRASOMÓWCZY

POROZUMIENIE O WSPÓŁPRACY 
Z UNIWERSYTETEM SWPS

Laureatami konkursu zostali:
1 miejsce - Kosma Łyczewski (Poznań), 
2 miejsce - Bartosz Niewiadomski (Katowice),
3 miejsce - Piotr Brodowski (Olsztyn).

aspekty procesu inwestycyjnego, Prawo Internetu, Pra- 
wo nowych technologii), a także inne wspólne przed-
sięwzięcia naukowe i dydaktyczne.

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum ELSA

„Stop przemocy” To cykl czterech broszur informacyj- 
nych obrazujących ważne aspekty doświadczania 
przemocy w szkole, rodzinie, w internecie i wobec 
zwierząt. Wydany drukiem oraz opublikowany na 
stronie izby https://www.poznan.oirp.pl/2023/03/09/
stop-przemocy/
Autorkami publikacji są radczynie prawne - członkinie 
komisji ds. Mediów i Promocji zawodu w OIRP w Poz-
naniu, odpowiedzialne za edukację prawną i promocję 
zawodu radcy prawnego: r. pr. Anna Stawicka, r. pr. 
Katarzyna Szablewska oraz r. pr. Katarzyna Hensler-
Kuczyńska.
„W broszurach adresowanych do odbiorców prezentu-
jemy potencjalne aktualne problemy prawne oraz kie- 

STOP PRZEMOCY

27 kwietnia br. podpisaliśmy porozumienie o współpracy  
z Centrum Wsparcia Mediacji przy Wydziale Prawa i Ad- 
ministracji UAM, Wielkopolską Izbą Adwokacką w Poz-
naniu, Centrum Mediacji przy Wielkopolskiej Izbie Ad- 
wokackiej oraz Sądem Okręgowym w Poznaniu two-
rzące projekt „Poznań Miasto Mediacji”.
To nowy projekt środowisk prawniczych Poznania sku-
pionych wokół idei propagowania mediacji zarówno  
w administracji, jak i wzmacniania świadomości prawnej 

POROZUMIENIE O WSPÓŁPRACY 
PROJEKT POZNAŃ MIASTO MEDIACJI

lokalnych społeczności oraz budowania społeczeństwa 
obywatelskiego w Poznaniu i regionie. 
Celem przedsięwzięcia jest budowanie postaw prome-
diacyjnych, kultury polubownego rozwiązywania spo-
rów, kultury dialogu, łagodzenie konfliktów w ramach 
społeczności lokalnej oraz zmniejszenie liczby sporów 
sądowych i związanych z tym obciążeń dla wszystkich 
uczestników postępowań sądowych w mieście i regio-
nie.

runki ich rozwiązania na gruncie kazusów i ich rozwią-
zań. Bowiem aby chronić swoich słusznych praw na- 
leży najpierw wiedzieć, że w ogóle się je posiada i że 
można liczyć na wsparcie i fachową pomoc członków 
naszego samorządu - radców prawnych” - podkreśla  
Henryk Kuligowski - Dziekan Rady OIRP w Poznaniu.

fot. archiwum WPiA UAM

fot. archiwum OIRP
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W dniach 25-28 kwietnia br. odbywał się w całej Polsce 
egzamin radcowski. Kończył on kilkuletni okres przy-
gotowań do wykonywania zawodu radcy prawnego. Do 
egzaminu w tym roku podeszło w naszej izbie 199 osób. 
Egzamin podobnie jak w latach ubiegłych odbywał się w 
salach Stadionu Poznań przy ulicy Bułgarskiej 17. To dziś 
praktycznie jedyne miejsce zapewniające optymalne 
warunki na organizację egzaminu państwowego. W tym 

Symulacje rozpraw z prawa karnego i prawa cywilnego.
Jak co roku aplikanci II roku w ramach programu 
praktyk szkolili się w ostatnich miesiącach na sali 
rozpraw odgrywając przebieg rozpraw. Dla 20 grup 
symulacyjnych sędzia Henryk Komisarski opracował 
rozprawę w sprawie karnej dotyczące napadu i rabun-
ku. Natomiast sędzia Andrzej Daczyński opracował  
i przygotował rozprawę w sprawie podziału majątku. 
Obaj sędziowie podkreślali, że część grup odgrywała 
swoje role bardzo profesjonalnie. Aplikanci z kolei pod-
kreślali duże znaczenie praktycznych korzyści tego typu 
zajęć.

EGZAMIN RADCOWSKI

SYMULACJE ROZPRAW

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

KONFERENCJA SĘDZIÓW
I RZECZNIKÓW DYSCYPLINARNYCH

W dniach 11-13 maja br. we Wrocławiu odbyła się 
konferencja sędziów i rzeczników dyscyplinarnych okrę- 
gowych izb radców prawnych. Poznańską Izbę reprezen-
towało 6 sędziów oraz 4 rzeczników dyscyplinarnych- 
radcowie prawni: Joanna Daczyńska, Magdalena Bejger, 
Katarzyna Hensler-Kuczyńska, Patrycja Majchrzak-Bo- 
rowska, Mikucka Adriana, Elżbieta Wojnowska, Ry-
szard Dolata, Leszek Binkowski, Wojciech Spychała, 
Tomasz Ziółkowski oraz członkowie Wyższego Sądu 
Dyscyplinarnego – radcowie prawni: Dariusz Smejda  
i Arkadiusz Sawala.

VII Forum Młodych Radców Prawnych tym razem odbyło 
w dniach 19-21 maja br. w Łodzi. Było zaproszeniem  
do współpracy z samorządem radców prawnych i uzy- 
skaniem odpowiedzi na pytania: jak korzystać z sa-
morządu radcowskiego, czego od niego oczekiwać i jak 
zacząć brać udział w jego życiu.

24 maja br. w Concordia Design w Poznaniu w godz. 
18:00-22:00 odbyło się spotkanie „Wyzwania prawni- 
czek. Prawniczki mają moc”. Jego celem było porusze- 
nie kwestii związanych z sytuacją prawniczek na rynku 
usług prawnych. Warsztat swoją tematyką wzbudził 
duże zainteresowanie prawniczych środowisk kobie-
cych, doświadczających różnych ograniczeń i przeszkód 
w wykonywaniu pracy zawodowej.

VII FORUM MŁODYCH
RADCÓW PRAWNYCH

WYZWANIA PRAWNICZEK 
PRAWNICZKI MAJĄ MOC

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

roku egzamin, jak mówią członkowie komisji nie należał 
do trudnych. Wynik pozytywny z egzaminu uzyskały  
182 osoby czyli 91,5% zdających. To drugi najlepszy 
wynik w kraju. W ostatnich dniach czerwca br. Rada na-
szej izby podjęła 169 uchwał o wpisie na listę radców 
prawnych. Uroczyste ślubowanie młodych radców od-
będzie się 25 sierpnia w Auli UAM.

fot. archiwum OIRP
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PROMOCJA ZAWODU RADCY PRAWNEGO

MISTRZOSTWA POLSKI PRAWNIKÓW 
W TENISIE ZIEMNY

TOUR DE KONSTYTUCJA

XV EDYCJA KONKURSU 
KRYSZTAŁOWE SERCE RADCY PRAWNEGO

Od maja trwa kampania promocji zawodu radcy praw- 
nego prowadzona przez Krajową Izbę Radców Praw-
nych. W internecie, w telewizji, radiu oraz w pociągach 
dalekobieżnych emitowan są spoty promocyjne pod 
hasłem „Problemy prawne? Nie szukaj ucieczki, 
szukajradcy.pl”, zachęcające do korzystania z usług rad- 
ców prawnych. Spoty opierają się na promocji 
ogólnopolskiej wyszukiwarki szukajradcy.pl i zachęcają 
do korzystania z niej. Wyszukiwarka szukajradcy.pl to 
narzędzie, które pozwala łączyć radców prawnych z po-
tencjalnymi klientami. 
Sprawy karne, kredyty, rozwody, sprawy spółki, wie-
rzytelności czy skomplikowane umowy – to tylko nie-
które z tematów podejmowanych w ramach kampa-
nii promocji zawodu radcy prawnego. Rozpoczęta  
w czerwcu kampania promocyjna ma przyczynić się do 
zmiany stereotypowego myślenia Polaków, którzy, sta-
jąc przed problemem prawnym, wychodzą z założenia, 
że dadzą sobie radę bez pomocy prawnika albo sądzą, 
że usługi prawne są dla nich za drogie. Tymczasem 

Tegoroczne X Drużynowe Mistrzostwa Polski Prawni-
ków w Tenisie Ziemnym UMAG 2023 o Puchar Dzieka-
na zorganizowane zostały w dniach 29.04-03.05.2023r. 
w Chorwacji przez Komisję Sportu naszej izby w ramach 
współpracy z Towarzystwem Sportowo-Turystycznym 
„SPORTGAS” na kortach w UMAG. Uczestnikami Tur- 

„Tour de Konstytucja” to cykl spotkań organizowanych 
we wszystkich regionach Polski, angażujący społecz-
ności lokalne. W spotkaniach tych biorą udział przed- 
stawiciele zawodów prawniczych, organizacji poza- 
rządowych, a także ludzie kultury.  Celem tej ogólno-
polskiej akcji organizowanej przez Fundację KORD 
jest przybliżenie społeczeństwu znaczenia ustawy za- 

„Kryształowe Serce Radcy Prawnego” to jedno z naj- 
ważniejszych wyróżnień przyznawanych przez Krajową 
Radę Radców Prawnych - radcom i aplikantom radcow- 
skim, którzy wyróżniają się wyjątkową pracą i bezinte-
resowną pomocą dla innych. Wyróżnione osoby wyło- 
nione są w ramach ogólnopolskiego konkursu a przy-
znane nagrody i wyróżnienia są formą podziękowania  
i wdzięczności za ich dobroczynność. W tym roku zdobył  
je nasz radca prawny, z-ca rzecznika dyscyplinarnego 
Tomasz Ziółkowski, a aplikant III roku Roman Sukhyi 
wyróżnienie – dyplom nominowanego XV edycji kon-
kursu kryształowego serca. Obu panom gratulujemy. fot. archiwum KIRP

fot. archiwum KIRP

sadniczej i rozpowszechnianie wiedzy o prawach i wol-
nościach obywatelskich. W tym roku włączyliśmy się  
w cykl spotkań  i zorganizowaliśmy własne stoiska w Bu-
ku, Pleszewie i Ostrowie Wlkp. zapraszając uczestników 
do dyskusji i porad. Była to świetna okazja do promocji 
naszego zawodu.

fot. archiwum B.Jankowski

fot. archiwum OIRP

nieju byli tenisiści amatorzy wykonujący zawód: sędzie-
go, prokuratora, adwokata, radcy prawnego, notariusza, 
komornika oraz osoby legitymujące się dyplomem 
ukończenia studiów prawniczych, a także studenci na 
kierunku prawa.

radca prawny to osoba, która oferuje bezpieczną i sku- 
teczną pomoc prawną, to najlepsze rozwiązanie pro-
blemów prawnych. A przecież każdy wie, że zamiast 
szukać ucieczki od problemów, lepiej szukać rozwiązań.
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Panie Dziekanie, znamy już wyniki tegorocznego egza-
minu radcowskiego. Poznańska izba od lat znajduje 
się w czołówce izb, które osiągają najwyższe wyniki. 
W tym roku wyprzedziła nas tylko izba wrocławska.  
U nas pozytywny wynik uzyskało 91,5% zdających.  
Czy tak dobrze przygotowujemy naszych aplikantów, 
co o tym decyduje?
„Mówi się nawet, że jak na aplikację radcowską to do 
Poznania”, ale poważnie to nic nie bierze się z niczego. 
Wynik egzaminu cieszy, chociaż mieliśmy poważne 
obawy dotyczące okresowego - w związku z pandemią 
- zdalnego prowadzenia zajęć. Obawy na szczęście oka- 
zały się nieuzasadnione. W izbie poznańskiej bardzo 
dużą wagę przykładamy do poziomu zajęć i staramy się 
jak najbardziej zainteresować aplikantów w ich uczest-
nictwie. Weryfikujemy okresowo jakość prowadzonych 
wykładów i wykładowców i szczycimy się tym, że wy-
kładają u nas najlepsi z nich. W szkoleniu pomaga nam 
również KRRP poprzez modyfikacje i zmiany programu 
aplikacji i również, a może przede wszystkim grono 
pracowników naszej Izby tworzących dział aplikacji, 
na czele z dyrektor Izby Ewą Paplą, panią Małgorzatą 
Gierałtowską i sławnym już wśród aplikantów panem 
Mariuszem Grafem.

Miał Pan okazję uczestniczyć ostatnio w dwóch orga- 
nizowanych przez naszą izbę wydarzeniach - w warsz-
tacie „Wyzwania prawniczek. Prawniczki mają moc” 
oraz w konferencji „Mediacje w sporach o zamówienia 
publiczne”. Oba uzyskały bardzo dobre opinie. A jak 
Pan je ocenia?
Obydwa wydarzenia okazały się sukcesem. Pierwsze 
zainicjowane przez komisję ds. innowacji okazały się 
sukcesem z powodu bardzo dużego zainteresowania 
Pań radczyń prawnych i adwokatek. Omawiane tematy 
dotyczące dyskryminacji kobiet w wykonywaniu zawo- 
du prawniczek okazały się na tyle istotne, że uczest-
niczyło w tym wydarzeniu ponad 200 pań i również 
kilku panów. Forma prowadzenia wydarzenia, możli-
wość skonfrontowania sytuacji pań prawniczek w róż-
nych organizacjach okazała się bardzo interesująca dla 
uczestniczek a możliwość zadawania pytań interesująca. 
Odbyło się również w kolejnej części wydarzenia szko-
lenie z umiejętności miękkich.

Konferencja „Mediacje w sporach o zamówienia pu- 
bliczne” okazała się również bardzo interesująca cho-
ciażby dlatego, że wśród prowadzących był prezes  
i zastępca prezesa Prokuratorii Generalnej Skarbu Pań- 
stwa. Podzielili się swoimi doświadczeniami oraz wy- 
jaśniali wątpliwości uczestników. Pozostali prowadzący 
również podkreślali rolę mediacji w rozstrzyganiu spo- 
rów dotyczących umów zawartych w sektorze publicz- 
nym i samorządowym powstałych w wyniku prowadze-
nia zamówień publicznych i zwiększaniu postępowań 
mediacyjnych (pomimo wielu obaw tzw. sektora pu-
blicznego).
Trzeba podkreślić, że nasza izba w ostatnim okresie 
zorganizowała i współorganizowała jeszcze wiele in-
nych wydarzeń, konferencji i szkoleń(np. Konstytucja 
w państwie demokratycznym, Rozwój jurysdykcji ad-
ministracyjnej w Polsce, Marketplace for innovation 
technologies and ideas – role and responsibilitie). Cze-
kają nas kolejne, również ciekawe.

NIC NIE BIERZE SIĘ Z NICZEGO
Z dziekanem rady OIRP r.pr. Henrykiem Kuligowskim rozmawia Ewa Papla

fot. archiwum OIRP

Za kilka miesięcy czekają nas najważniejsze od 1989 
roku wybory. Polacy wybiorą Parlament i zdecydują 
o władzy w kraju. Samorząd radcowski jest ważną 
częścią modelu ochrony porządku prawnego państwa, 
jak praktycznie to robi i jakie podejmuje działania?
Samorząd radcowski stoi i zawsze stał na straży po-
rządku prawnego wyznaczonego przez przyjętą w 1997 
roku konstytucję. Przeciwko jej łamaniu lub nieprze-
strzeganiu zawsze głośno protestował i zajmował 
odrębne stanowiska. Chociażby ostatnio w sprawie 
uchwalonej przez sejm i podpisanej przez prezydenta 
tzw. ustawy „Lex Tusk” gdzie już na etapie prac legi-
slacyjnych apelował o zmianę przepisów wskazując 
na ich niekonstytucyjność i liczne błędy. Podkreślając, 
że źle skonstruowane i niekonstytucyjne przepisy oraz 
zastosowanie ich do prowadzenia walki politycznej, 
wprowadzą chaos prawny i szkodzić będą nie tylko 
Polakom ale także wizerunkowi Polski. Co się tyczy 
tegorocznych wyborów to gros społeczeństwa wie,  

że może wziąć udział w wyborach, ale nie do końca jest 
świadome jaką metodą są one przeprowadzane  
i ile mandatów musi zdobyć partia aby zasiadać w ła- 
wach poselskich. Można wręcz powiedzieć, że w tym 
zakresie edukacja obywatelska jest u nas na bardzo 
niskim poziomie. Dlatego staramy się włączać, wspierać 
i współorganizować akcje prowadzone w bezpośred- 
nich kontaktach z obywatelami. W ostatnich dniach 
uczestniczyliśmy w spotkaniach w Buku, Pleszewie  
i Ostrowie Wlkp. w ramach ogólnopolskiej akcji Tour de 
konstytucja. Gdzie wyborcy mogli zapoznać się z pra- 
wem wyborczym, przykładami działania komisji wy- 
borczych i sposobu pracy obserwatorów wyborczych. 
W planach mamy także zorganizowanie ogólnodo-
stępnych szkoleń - czym jest i jak działa metoda 
D’Hondta - metoda liczenia głosów, jakie są jej zalety 
i wady. Zależy nam aby w październikowych wyborach 
wzięło udział jak najwięcej obywateli, świadomych 
swojego głosu i konsekwencji swojego wyboru.

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP
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Czerwcowa debata o akademickim Poznaniu zakończy 
ła kolejny cykl tych – chyba niedocenianych – wydarzeń.
Był rok 2017, kiedy debaty i wystąpienia publiczne 
zaczęły coraz bardziej zaostrzać język. Dziś nasz próg 
wrażliwości znacznie się podwyższył, ale wówczas za-
częły pojawiać się głosy zaniepokojenia tym stanem. 
To wówczas rektorzy UAM i UEP postanowili wspól-
nie zrealizować cykl otwartych debat naukowców obu 
uczelni. Nazwano je Debatami Akademickimi. Założenie 
było proste: pokazać, że o palących problemach współ-
czesności można rozmawiać w sposób merytoryczny  
i kulturalny. Czy to się udało? I tak i nie. 

Na pewno, niestety, nie udało się poprawić poziomu 
publicznej debaty – która dziś stacza się często do po-
ziomu wymiany inwektyw.
W Debatach Akademickich natomiast trudno było o roz- 
grzewającą słuchaczy polemikę. To raczej była wymia-
na faktów, raczej zgodna co do głównych zasad. Bo też 
wiele tematów (np. o problemie źródeł energii, krypto-
walutach, sztucznej inteligencji, czy stosunkach Rosja/
USA) wymagało nie tyle określenia swoich poglądów, 
ile fachowej wiedzy, a ta dyskusji nie rozpala, choć 
czyni ją interesującą. Biorący w niej udział naukowcy 
zachowywali przy tym poprawność polityczną, to oczy-
wiste w publicznych wystąpieniach kulturalnych osób. 
Emocje czasem pojawiały się po stronie słuchaczy.  
Tłumy na debacie pojawiły się przy dwóch, zupełnie 
różnych, tematach: o stosunkach polsko-żydowskich  
i o edukacji.
Później przyszła pandemia. Debaty przeniosły się do 
internetu i to, choć wygodne, odebrało to im też trochę 

temperatury. Ostatnia czerwcowa powróciła do formy 
na żywo i choć dyskutantami byli tacy prominenci jak 
rektorka UAM i wiceprezydent Poznania, to słuchaczy 
było jak na lekarstwo. Szkoda, bo temat okazał się 
ciekawy i padły liczne propozycje ściślejszej współpra-
cy między uczelniami, jak i między nimi a miastem. 
Okazało się także, że hołubione od kilku lat marzenie 
o połączeniu uniwersytetów poznańskich i stworzenie 
jednej potężnej uczelni, legło w gruzach, bo obecne mi-
nisterstwo nauki ma zupełnie inną koncepcję rozwoju  
i widzi go w tworzeniu małych prowincjonalnych uczelni. 
Poznaniacy jednak od czasu zaborów przywykli do sta-
wiania na swoim i coraz bliższa współpraca a nawet 
wymiana studentów, będą tym „wozem Drzymały”. 

Kolejna edycja Debat będzie miała nieco inną formułę, 
zamykającą się w roboczym haśle „problemy miasta/ 
problemy uczelni”. 
Dawne debaty – a wiele z nich było nagrywanych – 
można odnaleźć po adresem https:
//amu.edu.pl/wspolpraca/inicjatywy/debaty-akade-
mickie. 
Warto tam zajrzeć, by błysnąć wiedzą nie tylko u cioci 
na imieninach.
Choćby z ostatniej debaty można się dowiedzieć, ile za- 
rabia co czwarty absolwent UEP, na ilu mieszkańców 
Poznania przypada 1 student, ile (w milionach złotych!) 
wnosi zysku istnienie uczelni w mieście….  

MAJ

NIEDOCENIANE DEBATY

Jest Pan radcą prawnym. Czy jest Pan zadowolony 
z tego wyboru? Studenci prawa zazwyczaj marzą 
o bardziej romantycznych zawodach prawniczych: 
adwokat, prokurator…
Zrobiłem aplikacje sędziowską i radcowską, a więc mia- 
łem wybór. Jakiś wpływ na to miał poważny wypa- 
dek, któremu uległem, już po zdaniu egzaminu sędziow-
skiego: obawiałem się, czy wielogodzinne siedzenie 
za stołem sędziowskim nie będzie szkodliwe dla mojego 
poturbowanego kręgosłupa. I zrozumiałem też, że obco- 
wanie z przestępcami – bo z takimi ma do czynienia 
sędzia czy adwokat - nie odpowiada mojemu tem- 
peramentowi. Wolę to, co wiąże się ze sferą finan- 
sów niż sprawy karne.Najważniejsze wydaje mi się 
dobre dopasowanie zawodu do osobistych predys-
pozycji. 

Czy studia prawnicze to jakaś tradycja rodzinna?
Nie, rodzice moi nie mieli żadnego wykształcenia, na co 
też wpłynęła wojna. Ale dali nam wspaniały dom i wspie- 
rali nas we wszystkim. Ojciec był bardzo serdeczny, 
potrafił ze mną przegadać całą noc, gdy jako nastolatek 
miałem różne problemy. Chciałbym swoim dzieciom 
stworzyć taki wspaniały dom, jaki nam stworzyli ro-
dzice.

Nacieszyli się Pana sukcesami?
Niestety, nie. Zmarli, zanim zdobyłem wykształcenie i za- 
cząłem pracować zawodowo.

Został Pan nagrodzony za działalność charytatywną  
i pomoc prawną pro publico bono. Czy to też wyniósł 
Pan z domu?
Na pewno też, ale przełomem było chyba coś innego. 
Jako nastolatek miałem, przez zaufanie niewłaściwej 
osobie, poważne problemy. Nie chciałbym tu wchodzić 
w tę sprawę szczegółowo, dość, że gdyby nie pomoc 
pewnej osoby, życie moje potoczyłoby się dużo gorzej. 
To nie był nawet mój przyjaciel, ale tylko kolega, choć 
znaliśmy się od dzieciństwa. Wtedy zrozumiałem, że po- 
moc innej osoby może uratować komuś życie – to we 
mnie głęboko zapadło. Później oczywiście były studia, 
aplikacje i nie było czasu ani pieniędzy, by zająć się 
pomaganiem, ale w końcu nadeszła stabilizacja.

Tych „nauk” było bardzo dużo, bo i podyplomowe stu- 
dia ekonomiczne, i prawo medyczne i zarządzanie nie- 
ruchomościami… Właściwie aż trudno określić, w czym 
 się Pan specjalizuje. 
Moja pierwsza praca po studiach była właśnie w urzę- 
dzie miasta, w departamencie nieruchomości – stąd 
pierwsza specjalność. Zawsze mnie to zresztą intere- 
sowało np. wyceny nieruchomości. Prawo medyczne, 
którym zajmuję się od 20 lat, wynikło w pierwszej 
kolejności ze współpracy z byłym dziekanem Okręgo-
wej Izby Radców Prawnych w Poznaniu Krystyną Babiak, 
a następnie z kontaktów z Bożeną Janicką z Porozumie- 
nia Pracodawców w Ochronie Zdrowia, nota bene też 
laureatką Kryształowego Serca, ale z medycyny. Żeby 
jeszcze bardziej Pani zamieszać, to powiem, że skończy- 
łem też Technikum Elektroniczne i zajmowałem się 
z kolegą systemami zabezpieczeń i wywiadem gospo- 
darczym, pracując dla jednej z poznańskich agencji 

POMAGANIE DAJE RADOŚĆ
Z Tomaszem Ziółkowskim, laureatem Kryształowego Serca Radcy Prawnego rozmawia Maria Rybicka

fot. archiwum KIRP
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detektywistycznych – jestem dziś zresztą współwłaści-
cielem agencji detektywistycznej. Studiowałem też… 
filologię bułgarską, bo zaintrygował mnie wykład pew-
nego archeologa i chciałem pojechać z tym zespołem 
na wykopaliska do Bułgarii, co przez kilka lat robiłem. 
Po śmierci rodziców musiałem pracować, stąd może 
taki rozrzut. I cóż: kierowało mną pragnienie, by za-
rabiać lub może raczej lęk, by nie popaść w biedę, bo 
zaznałem w młodości nawet takich dni, gdy nie miałem 
co jeść…

Ma Pan teraz swoją kancelarię w Kaliszu, ale to uko-
ronowanie drogi zawodowej. A początek?
Początek drogi zawodowej to tak naprawdę studia  
i aplikacje prawnicze, kiedy to kształtowały się zain-
teresowania określonymi dziedzinami prawa. Podczas 
aplikacji radcowskiej byłem na wykładzie Krystyny Ba- 
biak, wówczas prezeski Okręgowej Izby Radców Praw-
nych i miałem bardzo krytyczne uwagi. Pani Babiak, 
widząc we mnie potencjał, zaproponowała mi pracę 
w swojej kancelarii. A więc, chociaż spięliśmy się 
wówczas, nie wpłynęło to na nasze dobre stosunki, 
które trwają do dziś i kilka lat przepracowałem w tej 
kancelarii. Tam ukształtowało się moje zainteresowanie 
prawem medycznym, bowiem kancelaria obsługiwała 
szpitale poznańskie, a pani prezes dużą część swojej 
pracy poświęcała właśnie tej dziedzinie prawa. 

Pana działalność charytatywna też jest bardzo zróż-
nicowana: od pomocy dla domu dziecka po fundację, 
wspierającą hospicjum dla dzieci…
Wszystko to wiąże się z jakimiś kontaktami z ludźmi. 
Np. w hospicjum udzielała się moja wspólniczka, z wy- 
kształcenia neuropsycholog i opowiadała mi o tym wie-
lokrotnie. Dlatego postanowiliśmy założyć fundację 
Śladami Życia, by móc finansować pomoc dla hospicjum 
i wspierać ludzi, którzy tam przebywają. Ja osobiście 

nie mógłbym tam pracować – kontakt z umierającymi 
dziećmi byłby ponad moje siły, ale chociaż przez 
wsparcie finansowe staram się pomóc. Teraz znajoma 
lekarka opowiedziała mi, że zaadoptowała dziecko 
z Kenii – postanowiłem, że też to zrobię. Dlatego 
skontaktowałem się z siostrą Alicją Kaszczuk, która wy-
konuje ogrom pracy dla biedujących w Kenii. Powiem 
Pani, że to, co napisano w internecie o mojej działal-
ności charytatywnej, to tylko ułamek. O większości 
spraw nikt nie wie, bo mnie krępuje opowiadanie 
o nich, a jeszcze bardziej okazywanie wdzięczności, 
jakieś np. laurki z podziękowaniami, które musiałyby 
pisać dzieci… Nie, nie, absolutnie nie! Dlatego rok 
temu nie zgodziłem się na branie udziału w rywalizacji 
o Kryształowe Serce, choć mi to proponowano.  
W tym roku jednak przyjaciele przekonali mnie, że to 
dla dobra sprawy, że zachęcę innych do pomagania 
potrzebującym.

Ile mniej więcej czasu w proporcji do pracy zawodowej 
zajmuje Panu działalność charytatywna?
Nie zastanawiałem się, pewnie każdorazowo uzależ-
nione jest to od potrzeb, z którymi w danym momencie 
się stykam. 
Dlaczego to robię? Może chciałbym naprawić jakieś 
swoje winy? Może dlatego, że sprawia mi to radość? 
Nic się nie da porównać z tą radością, że się komuś 
przydałem. Może dlatego, że daje to możliwość pozna-
wania innych środowisk czy kontaktów z ciekawymi, 
wartościowymi ludźmi? Powodów jest więc wiele.

A pro publico bono?
Zaczęło się od tego, że prowadziłem sprawę rozwo-
dową. Doświadczenie nauczyło mnie, że w tych – cięż-
kich i nieprzyjemnych – sprawach kobiety przeważnie 
grają dziećmi, a mężczyźni pieniędzmi. Ona chce mu 
utrudnić dostęp do dzieci, on jej odebrać jak najwię- 

fot. archiwum KIRP

cej pieniędzy. Zobaczyłem, że kobieta jest bezradna, 
wręcz boi się odejść od krzywdzącego ją – ale bardzo 
zamożnego - męża, bo z czego utrzyma siebie i dzieci? 
Jak znajdzie pracę? Zaoferowałem jej na pół roku finan- 
sowanie i zajęcie się marketingiem tak, by moja firma 
powiększyła zyski. Dostała bardzo trudne zadanie, ale 
dobrze się z niego wywiązała. Nie jestem zwolen- 
nikiem rozdawnictwa w stosunku do potrzebujących 
osób, bo to do niczego nie prowadzi. Lepiej właśnie 
pomóc im się usamodzielnić. Ja z zasady pomagam ko- 
bietom, dzieciom i pacjentom, bo to grupy najsłabsze. 
Uważam, że silne osoby same są w stanie sobie pomóc. 
A jak pomożemy osobie słabszej, to jesteśmy w stanie 
wskrzesić w niej siłę do dalszego życia i walki z trudną 
codziennością.  

A jak Pan rozpoznaje, kto może zapłacić, a kto nie?
Cóż, jeśli się pomylę, to trudno. Lepiej pomóc na wyrost 
niż nie pomóc komuś, kto tego potrzebuje. Ale mam 
własne doświadczenia życiowe na temat biedy, no  
i prowadzimy z klientem długie rozmowy, z których 
wiele można się dowiedzieć. Lub domyśleć, bo osoby 
biedne na ogół się nie skarżą, w odróżnieniu od nacią- 
gaczy. Oceniam, że mniej więcej 10 proc. moich kli-
entów to osoby, których naprawdę nie stać na pomoc 
prawną i 10 proc. takich, które znajdą pieniądze  
z wielkim trudem – pożyczki itp. – ale znajdą. Reszta to 
ci, których stać.

Jest Pan jeszcze zamieszany w malarstwo…
To z kolei częściowo przez Fundację AKogo? Ewy Błasz-
czyk. Przy okazji uroczystej gali promującej książkę,  
w której zagościłem, wziąłem udział w licytacji obra-
zów na cele charytatywne i nabyłem obraz artystki 
posługującej się pseudonimem ManaArt. Zabrałem go, 
a ona zadzwoniła, że ten obraz jest uszkodzony i mo- 
gę przyjechać do jej pracowni i wybrać sobie inny. Tak 
zrobiłem i kupiłem nowy obraz. Jednocześnie dowie-
działem się, że malarka wspiera Hospicjum Dziecięce 
w Warszawie, a więc nasze spotkanie nie było dziełem 
przypadku. Nadto na licytacji na rzecz Ukrainy kupiłem 
obraz Poszukiwacz Wojciecha Stawowiaka, który bar- 
dzo spodobał się mojej rodzinie. Teraz myślę o aukcji 
na rzecz Fundacji Śladami Życia, bo utrzymujemy ją wła- 
ściwie za własne pieniądze. Myślę o wystawieniu na au-
kcję rysunków, które na dobry cel podarował mi Marcin 
Kościelak, artysta kaliski, znany tutaj oryginał. 

Nie jest Pan z Kalisza. Kaliszanie w internecie bardzo 
Pana popierali w rywalizacji o Kryształowe Serce.
Mieszkam tu już od chwili, gdy ukończyłem 29 lat  
i chwalę sobie to ładne i wygodne miasto, a dzieci moje 
na pewno już w nie całkiem wrosły. I Kryształowe Serce 
to oczywiście zaszczyt, ale najbardziej wzruszającą na- 

grodą były setki maili i telefonów z gratulacjami i wy- 
razami życzliwości. Tu muszę też skierować podzięko-
wania dla Elżbiety i Jacka Magnuszewskich, właścicieli 
lokalnego portalu Calisia.pl, którzy z własnej inicjatywy 
opublikowali tam najpierw artykuł o moim starcie  
w konkursie o Kryształowe Serce i prośbę o oddawanie 
na mnie głosów, a następnie pogratulowali mi zdobycia 
tej zaszczytnej statuetki, publikując kolejny artykuł  
o mnie. 

A jakie plany na najbliższą przyszłość?
Ja żartuję, że co dzień budzę się z nową myślą bizneso- 
wą lub charytatywną! Teraz chodzi mi po głowie zało- 
żenie fundacji przez córkę i jej przyjaciółkę. Chcą po- 
magać nastolatkom w trudnej sytuacji życiowej. Mówią 
rozsądnie, więc niech się uczą, jak pomagać. A ja im 
w tym pomaganiu pomogę. Myślę też, że zdobycie 
Kryształowego Serca potraktuję jako próbę promo-
wania w moim środowisku prawniczym działalności cha- 
rytatywnej. Pamiętajmy: pomagajmy - dobro zawsze  
do nas wróci…

Dziękuję za rozmowę.

Tomasz Ziółkowski, absolwent Wydziału Prawa UAM, 
jest radcą prawnym w kancelarii w Kaliszu, której jest 
współwłaścicielem. Specjalizuje się w prawie gospodar- 
czym i prawie medycznym.
Jest laureatem XV edycji konkursu Krajowej Rady Rad-
ców Prawnych o Kryształowe Serce Radcy Prawnego. 
Zdobył je za szeroką działalność charytatywną, którą 
prowadzi. O jej rozmachu świadczy fakt, który żarto-
bliwie „podliczył” w rozmowie jako równowartość do-
mu jednorodzinnego. Na tej samej gali w Warszawie pre- 
stiżowe wydawnictwo Wolters&Kluwer Polska nagro- 
dziło go za pomoc prawną udzielaną pro bono (kandy- 
datów do tej nagrody było 25). 

fot. archiwum KIRP
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Słynny izraelski historyk i myśliciel Yuval Noah Harari 
zachwycał już wielokrotnie swymi bezprecedensowy-
mi, wizjonerskimi tekstami. Opisywał dotychczasowe 
losy ludzkości, Skupiał się na dociekaniach futurolo-
gicznych. W tej omawianej na naszych łamach zaś zaj- 
muje się teraźniejszością i najbliższą przyszłością społe-
czeństw. 
Jak wyglądać będzie świat zmodyfikowanych biotech- 
nologicznie ludzi? Z czego składa się nasza rzeczywi-
stość? Często nie zauważamy, że ona po prostu się toczy, 
albo nie mamy pojęcia, jakie są jej kluczowe pytania. 
Co ci ludzie i zjawiska mówią o człowieku i świecie,  
w którym przyszło nam żyć?

„21 lekcji na XXI wiek” to próba odpowiedzi na te właś- 
nie i wiele innych trudnych i jeszcze trudniejszych pytań. 
Na kartach tej książki Harari zaprasza czytelnika do 
wzięcia udziału w debacie na temat kondycji współ-
czesnego świata i jej wpływie na homo sapiens. To zbiór 
krótkich, lecz bardzo treściwych rozdziałów, omawia-
jących zjawiska, które definiują naszą dzisiejszą cywi- 
lizację. Autor nie waha się stawiać  pytań prowokacyj-
nych. Udziela na nie błyskotliwych, często zaskakujących 
odpowiedzi. Dzięki temu chaos współczesnego świata 
zaczyna wydawać się czytelnikowi zrozumiałą mniej 
więcej całością.
Książka napisana jest w sposób niezwykle jasny, co spra- 
wia, że jej lektura stanowi po prostu przyjemność.

Harari dobrze argumentuje, pisze interesująco, jego 
poczucie humoru bywa sarkastyczne i generalnie taki 
styl przekazywania wiedzy czytelnikom i recenzentom 
(jak sami podkreślają) odpowiada. Zmusza do myślenia  
i jest dobrym zaczynem do pogłębiania wiedzy o współ-
czesnym świecie, jak pisze jeden z recenzentów.

Ta publikacja stara się objąć różne aspekty naszej rze-
czywistości w skali globalnej. Teksty nie są, zdaniem 
autora, jak sam podkreśla, zaplanowane jako narracja  
historyczna, ale raczej jako wybór lekcji, które nie koń-
czą się prostymi odpowiedziami jak w sprawdzianach  
testowych. Ich celem jest pobudzenie czytelnika do dal- 
szego myślenia. Przyjęta narracja, a i konstrukcja  książ- 
ki złożonej z wielu niewielkich tekstów ułatwia korzy- 

stanie z tych lekcji zarówno wyrafinowanemu czytelni-
kowi, jak i mniej nawykłemu do przedzierania przez 
zawiłe naukowe wywody odbiorcy. Dla wielu to może 
być książka otwierająca oczy na świat.
- Jestem historykiem - pisze Harrari we wprowadzeniu 
- i nie potrafię pomagać innym, dostarczając jedzenie 
lub ubrania, mogę jednak spróbować rozjaśnić im nieco 
horyzont, przyczyniając się w ten sposób do wyrów-
nywania szans w skali globalnej. Jeśli to pozwoli choć- 
by grupie czytelników włączyć się w dyskusję na temat 
przyszłości naszego gatunku, będzie znaczyło, że speł-
niłem swoje zadanie. Chcę się przyjrzeć z bliska temu, co 
tu i teraz, co dokonuje się  na naszych oczach, na czym 
polegają wyzwania najważniejsze. Czego mamy uczyć 
nasze dzieci …
W porządkującym całą treść wprowadzeniu określa 
swoje „główne drogi”. Część pierwszą zaczyna od przy- 
pomnienia, że pod koniec wieku wydawało się, iż wiel- 
kie ideologiczne bitwy między faszyzmem, komuni-

21 LEKCJI NA XXI WIEK
YUVAL NOAH HARARI OTWIERA OCZY NA ŚWIAT

fot. archiwum EMPIK

zmem a liberalizmem zakończyły się druzgocącym zwy- 
cięstwem tego ostatniego. Jednak historia skręciła nie- 
oczekiwanie – podkreśla Harrari. To wyzwanie jest 
szczególnie dojmujące. ponieważ liberalizm traci wia- 
rygodność właśnie w chwili, gdy rewolucja w technologii 
informacyjnej stawia tak trudne zadania. Dokąd zatem 
zmierzamy?
W drugiej części autor zbioru lekcji na XXI wiek przyglą-
da się szerokiemu wachlarzowi możliwych sytuacji na 
świecie, gdy połączenie technologii informacyjnej i bio- 
technologii zagraża podstawowym współczesnym war- 
tościom. Pojawiają się nowe pytania o wolność i rów-
ność. Każda  odpowiedź na wyzwanie – podkreśla -  
musi wiązać się z globalną współpracą. To trudne… 
W trzeciej części możemy dać się przekonywać auto- 
rowi, że choć wyzwania dzisiejszego świata są niespo-
tykane, a różnice zdań w polityce ogromne, to jednak 
ludzkość musi im sprostać. Jeśli zapanujemy nad stra-
chem i zachowamy odrobinę pokory w odniesieniu do 
własnych poglądów – to może się udać.
W czwartej części, zapowiada autor, zajmę się poję-
ciem postprawdy i będę zastanawiał się, w jakim stop- 
niu potrafimy jeszcze rozumieć wydarzenia, które roz-
grywają się w globalnej skali oraz odróżniać postępo-
wanie złe od sprawiedliwego. Czy homo sapiens  jest 
w stanie zrozumieć świat, który sam stworzył? Czy ist- 
nieje nadal wyraźna granica, oddzielająca rzeczywistość 
od fikcji?
W piątej części autor skupia się na tym, co można zro- 
bić. I to zaraz, bo zbliżający się kryzys ekologiczny, 
rosnące zagrożenia ze strony broni masowego rażenia 
oraz pojawienie się nowych przełomowych wynalaz-
ków technicznych są coraz bliżej. A rzeczą być może  
najważniejszą jest to, że sztuczna inteligencja i biotech-
nologia dają ludzkości zdolność zmieniania życia i pro-
jektowania go na nowo. Już całkiem niedługo ktoś 
będzie musiał pilnie podjąć decyzję, jak wykorzystać  
tę wiedzę. Jeśli nie chcemy, by przyszłość życia zdana 
była na łaskę kwartalnych raportów, piąta część wszyst-kie 
te wątki  próbuje ogarnąć. Autor  trochę uspokaja, że gdy 
globalnie trudna sytuacja cię przytłacza i dezorientuje 
- nie musisz się specjalnie martwić - to zupełnie nor-
malne. Globalne procesy stały się zbyt skomplikowane, 
by mógł je zrozumieć pojedynczy człowiek. Skąd zatem 
wiedzieć, co jest prawdą o świecie? Jak nie paść ofiarą 
propagandy i dezinformacji, kiedy runęły dawne narracje, 
a w ich miejsce nie powstała  jednak dotąd żadna nowa? 
Pytań jest bezmiar, ścieżek prowadzących do odpowie-
dzi też. Jak przygotowywać samych siebie, swoje dzieci, 
skoro na stawiane dziś pytania odpowiedzi brak, zwłasz- 
cza tych jednoznacznych. Szukać jednak trzeba i mieć 
oczy otwarte.
I żeby zachęcić do popróbowania smaku tej ciekawej 
książki – pozwalam sobie wskazać kilka fragmencików. 

* Ludzka głupota jest jedną z najważniejszych sił w dzie- 
jach, często jednak mamy skłonność, by nie brać jej  
pod uwagę. Politycy, generałowie i uczeni traktują świat 
jako jedną wielką partię szachów, w której każdy ruch  
jest wynikiem starannych racjonalnych obliczeń… Pro-
blem polega na tym, że świat jest znacznie bardziej 
skomplikowany niż szachownica, a ludzka racjonalność 
nie wystarcza do tego, by go naprawdę zrozumieć. 
Lekarstwem na ludzką głupotę może być dawka po-
kory. Jak to zrobić, by nasze narody, religie, kultury 
zachowały odrobinę więcej realizmu i skromności w oce- 
nie własnego miejsca na świecie?
Marsz szaleństwa s. 235

* Pojedynczy ludzie wiedzą żenująco mało  o świecie,  
a w miarę rozwoju historii wiedzą coraz mniej, ponie-
waż traktujemy wiedzę znajdującą w umysłach innych  
tak, jakby to była nasza własna wiedza (…) Ludzie 
rzadko sobie to uświadamiają, ponieważ zamykają się 
wewnątrz czegoś na kształt kamery pogłosowej, w któ- 
rej są tylko podobnie myślący i samo potwierdzające się 
banały. …
Niewiedza s.281

*Problem nie polega na braku wartości. Obywatele 
XXI wieku mają mnóstwo wartości. Problem polega na 
realizowaniu tych wartości w skomplikowanym zgloba-
lizowanym  świecie. 
Sprawiedliwość s. 288

Yuval Noah Harari to izraelski historyk i wykładowca 
historii na wydziale nauk humanistycznych Uniwersy-
tetu Hebrajskiego w Jerozolimie. Doktorat pisał o pro-
cesach makrohistorycznych. Mieszka w Izraelu, we 
wschodniej części Jerozolimy (Bet Szemesz). Światową 
sławę przyniosły mu dwie książki: „Sapiens. Od zwierząt 
do bogów” i „Homo deus. Krótka historia jutra”. W „21 
lekcjach” historyk porusza zagadnienia, z którymi przyj-
dzie się zmierzyć ludzkości w obecnym stuleciu. 
Yuval Noah Harari. „21 lekcji na XXI wiek”, przełożył 
Michał Romanek. Wydawnictwo Literackie . Przypisy,  in- 
deks, s. 453  

fot. archiwum FB Yuval Noah Harari
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Nie od dziś wiadomo, że aby pozyskać klienta należy 
dotrzeć do świadomości odbiorcy i wyposażyć go w wie-
dzę, iż każdy w swoim życiu ma potrzebę korzystania  
z pomocy profesjonalisty. 
W życiu codziennym każdy z nas korzysta z pomocy 
różnych fachowców. Zdajemy sobie sprawę, że nie wy-
budujemy domu własnymi rękami i że nie wyleczymy 
samodzielnie swoich chorób. Wiedza o konieczności 
skorzystania z pomocy fachowca, który zajmie się pro-
cesem budowlanym lub naszym zdrowiem jest bliska 
wszystkim.
Dlaczego więc nasi potencjalni klienci nadal często nie 
zdają sobie sprawy z faktu, że problemów prawnych  
nie rozwiążą samodzielnie, bez pomocy fachowca, któ-
rym jest radca prawny? 
Myślę, że cały czas mamy do czynienia ze zbyt małą 
świadomością społeczeństwa na temat konieczności 
korzystania z pomocy profesjonalisty, jakim jest radca 
prawny. Brak świadomości wynika natomiast stąd, że 
wciąż szczególnie w powszechnych mediach brakuje 
edukacji prawnej na temat zawodu radcy prawnego  
i jego roli w życiu każdej osoby od najmłodszych lat.
Z uwagi na tą okoliczność członkinie komisji ds. Mediów 
i Promocji Zawodu odpowiedzialne za edukację praw-
ną w OIRP w Poznaniu szerzą wiedzę o potrzebie 
korzystania z usług radców prawnych u podstaw czyli 
wśród dzieci i młodzieży.
Uważamy, że edukacja prawna powinna rozpocząć się 
od najmłodszych lat, stąd konieczność nauki już wśród 
najmniejszych dzieci. Temu celonowi służą zarówno 
spotkania z przedszkolakami, w których uczestniczą 
przedstawiciele naszego samorządu, jak również prze- 
prowadzane przez radców prawnych lub aplikantów 
radcowskich lekcje z uczniami w Szkołach Podstawo-
wych, czy spotkania z młodzieżą w Szkołach Ponadpod- 
stawowych. 
W celu zapoznania najmłodszych z sylwetką radcy 
prawnego koleżanka z zespołu r.pr. Katarzyna Szablew- 
ska napisała bajkę pt. „Miś Paragraf i jego przyjaciele”, 
której fragmenty członkinie komisji czytały przedszko-
lakom podczas spotykań z najmłodszymi w przedszko-
lach. 
Jednocześnie mając na uwadze niepokojące informacje 
docierające z mediów na temat przypadków stosowa-

nia przemocy wobec najmłodszych, czy to ze strony ich 
rodziców, czy też opiekunów prawnych, jak również na 
temat hejtu, który dotyka dzieci i młodzież w wieku 
szkolnym oraz w związku z pojawiającym się proble-
mem agresji wśród młodzieży w szkołach, członkinie 
Komisji ds. Mediów i Promocji zawodu napisały cykl 
broszur pt. „STOP PRZEMOCY”. Napisane czytelnym                                   
i zrozumiałym językiem oraz zilustrowane ciekawą 
formą graficzną broszury poruszają aktualne aspekty 
przemocy w rodzinie, w szkole, w internecie i wobec 
zwierząt. Mamy nadzieję, że przez edukację prawną 
pomożemy nie tylko obronić się słabej jednostce, ale 
również nauczymy poszkodowanych i pokrzywdzonych, 
że w przypadku problemów natury prawnej zawsze 
mogą zwrócić się do radcy prawnego, który poda im 
pomocną dłoń.
Bardzo podbudowującym faktem jest okoliczność, 
że aplikanci radcowscy naszej Izby zaczynają chętnie 
zgłaszać się do zadań promocyjno – edukacyjnych 
w Szkołach, czy Przedszkolach. Pozwala to patrzeć  
z optymizmem w przyszłość i wierzyć, że młode poko- 
lenie przyszłych radców prawnych z należytą staran-
nością będzie kontynuowało nasze starania w obszarze 
edukacji i promocji zawodu radcy prawnego.
Nie sposób również nie wspomnieć o sukcesie ucznia  
z obszaru działania  OIRP w Poznaniu – Jakuba Fortuny, 
który w VIII Edycji ogólnopolskiego konkursu „Akademii 
wiedzy o Prawie”, która odbyła się w Warszawie w dniu 
15-tego maja 2023 roku zajął I Miejsce uzyskując ma-
ksymalną liczbę punktów. Takie osiągnięcia młodych 
ludzi cieszą nas szczególnie mocno. Pozwalają wierzyć, 
że nasza działalność wzbudza zainteresowanie wśród 
młodego pokolenia. 

r.pr. Anna Stawicka

EDUKACJA PRAWNA
WAŻNYM ELEMENTEM PROMOCJI 

ZAWODU RADCY PRAWNEGO

fot. archiwum OIRP

Wielkopolska Agencja Rozwoju Przedsiębiorczości Sp. 
z o.o. od 20 lat wspiera przedsiębiorców poprzez udzie- 
lanie unijnych pożyczek, dofinansowań, dotacji i infor-
macji merytorycznych. Ilość udzielonej pomocy i działań 
na rzecz gospodarki regionu sprawiła, że zaufało nam 
wielu przedsiębiorców, a ich biznesy odniosły sukces.

Zdaniem Tadeusz Wojtaszaka, dyrektora Funduszu Po-
życzkowego WARP Sp. z o.o. - Przedsiębiorcy zwłaszcza 
z sektora MŚP szczególnie w tak niepewnych czasach 
jak pandemia, wojna na Ukrainie szukają bezpiecznych 
i jak najtańszych form finansowania własnych firm. 
I jak dodaje dalej - To dzięki oferowanym przez nas 
pożyczkom nie muszą czekać na lepsze czasy, by móc 
realizować własne plany. Stałe, niskie oprocentowanie, 
elastyczna forma spłaty, możliwość wyboru różnych 
celów – wszystko to sprawia, że nasze produkty cieszą 
się bardzo dużym zainteresowaniem.

W ofercie spółki można znaleźć Pożyczkę Inwestycyjną, 
Małą Pożyczkę Inwestycyjną 3 oraz Pożyczkę EKOener-
getyczną II. Pierwsza z nich skierowana jest do przed-
siębiorców, chcących podjąć duże inwestycje; kwota 
pożyczki rozpoczyna się od 500 000 zł do 2 300 000 zł. 
Oprocentowanie już od 3,81% jest niebywale atrak- 
cyjne w stosunku do produktów komercyjnych. Takie  
samo oprocentowanie ma także Mała Pożyczka In- 
westycyjna 3. Tu kwoty sięgają 500 000 zł, a okres 
spłaty trwa do 84 miesięcy. Środki z pożyczek można 
przeznaczyć m.in. zakup lub budowę lokalu czy 
kupno sprzętu. Pożyczka EKOenergetyczna II to nato- 
miast produkt skierowany do przedsiębiorców, którzy 
chcieliby zrealizować inwestycyje, których celem jest 
zmniejszenie negatywnego oddziaływania na środo- 
wisko, w tym poprawa jakości powietrza. Przedsię- 
wzięcia mogą obejmować zarówno zakup i montaż fo-
towoltaiki, termomodernizację budynku jak i kupno sa- 
mochodu elektrycznego lub hybrydowego. Kwota naszej 
pożyczki to nawet 1 000 000 zł, a okres spłaty obejmuje 
maksymalnie 132 miesiące. 

Wśród naszych beneficjentów jest wielu radców praw- 
nych, którzy środki z pożyczki przeznaczyli m.in. na wy- 
posażenie kancelarii, niezbędnego sprzętu kompute-

rowego, czy specjalnych systemów informatycznych.
Pożyczki unijne WARP Sp. z o.o. to gwarancja bezpie- 
czeństwa – oprocentowanie jest stałe przez cały okres 
spłaty, niezależnie od wahań rynku. Ponadto możliwość 
karencji nawet do 12 miesięcy daje przedsiębiorcom 
czas na zintensyfikowanie biznesowych działań, nie 
martwiąc się o raty na początku trwania umowy. 

Oferta skierowana jest do przedsiębiorców z sektora 
mikro, małych i średnich firm z województwa wielko- 
polskiego. Pożyczka unijna w stosunku do komercyj-
nych produktów jest niezwykle atrakcyjną i ciekawą 
możliwością dla rozwoju biznesu. Tysiące zadowolo-
nych przedsiębiorców to dowód zaufania dla takich 
instytucji otoczenia biznesu, jaką jest WARP Sp. z o.o.
Nabór wniosków do pożyczek nadal trwa, dlatego za- 
chęcamy do złożenia dokumentów i rozpoczęcia reali-
zowania swoich przedsiębiorczych planów. 

Szczegółowe informacje na temat pożyczek, dostępne 
są na stronie warp.org.plZachęcamy również do kon-
taktu poprzez e-mail: 
fundusz@warp.org.pl lub nr tel. 61 65 06 338

  

POŻYCZKA UNIJNA ODPOWIEDZIĄ
NA POTRZEBY PRZEDSIĘBIORCÓW
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RADCOWSKI PIKNIK
- NATURALNIE!

Lista uczestników zapełniła się w tym roku bardzo 
szybko. To między innymi ze względu na atrakcyjny 
program wydarzenia. Warsztaty dla dzieci i dorosłych 
(rękodzielnicze, ekologiczne, muzyczne), specjalna 
strefa zabaw dla dzieci (dmuchane zjeżdżalnie, plac 
zabaw z klockami, basen, dżungla), gry i konkursy, edu-
kacja przyrodnicza z przewodnikiem, urozmaicone prze- 
kąski i muzyka na żywo (zespół Noisband) cieszyły się 
powodzeniem wśród ponad 900 uczestników. 

Dziękujemy raz jeszcze za doskonałą zabawę - wszystkim 
uczestnikom, gościom specjalnym, animatorom, orga-
nizatorom oraz naszym sponsorom: 

- QUEST FOOD SP. Z O.O. (Coconaut), 
- BMW Inchcape Poznań, 
- Browar Fortuna. 
Przepyszny catering przygotowały Restauracje Estella.

r.pr. Adam Puchalski

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP

W sobotę 17 czerwca 2023 roku odbyła sią nasza ple- 
nerowa impreza rodzinna w Ogrodzie Dendrologicz- 
nym w Poznaniu. Tym razem pod hasłem „Radcowski 
Piknik – Naturalnie!”. Radcy prawni po raz kolejny 
udowodnili, że potrafią nie tylko doskonale pracować, 
ale też świetnie się bawić.
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REGATY 2023 W OIRP W POZNANIU

fot. archiwum OIRP

VII FORUM 
MŁODYCH RADCÓW PRAWNYCH

W dniach 19-21 maja 2023 roku w Łodzi odbyło się 
VII Forum Młodych Radców Prawnych. To wyjątkowy, 
ogólnopolski projekt, który, adresowany jest do mło-
dych radców prawnych – grupa, dla której jest on de-
dykowany, obejmuje radców prawnych w wieku do 35 
lat i z nie dłuższym niż 4-letni stażem pracy w zawodzie 
radcy prawnego. 
Tegoroczna edycja Forum Prawnych zgromadziła ponad 
50 uczestników - radców i radczyń prawnych z całej 
Polski, którzy uprzednio wyrazili chęć uczestnictwa  
w wydarzeniu poprzez wypełnienie ankiety, a następnie 
zostali wybrani z grona wszystkich zgłoszonych osób. 
Wśród uczestników wydarzenia nie zabrakło także 
przedstawicieli Okręgowej Izby Radców Prawnych  
w Poznaniu, którą reprezentowało 7 radców i radczyń 
prawnych. Z ramienia naszej Izby w wydarzeniu uczest-
niczył także radca prawny Michał Pankiewicz, członek 
Rady oraz Komisji ds. Mediów i Promocji Zawodu.
Celem głównym każdego Forum jest wymiana do-
świadczeń i zebranie od uczestniczących w nim młodych 
radców prawnych nowych pomysłów związanych z dzia- 
łalnością radców prawnych na rynku prawniczym.
W tym roku głównym założeniem i celem Forum było 
zaproszenie młodych radców prawnych do współpracy 
z samorządem radcowskim i poznanie stanowiska ich 
w następujących kwestiach: jak korzystać z samorządu 
radcowskiego, czego od niego oczekiwać i jak zacząć 
brać czynny udział w jego życiu.
Forum rozpoczęło się od uroczystego otwarcia przez 
Prezesa Krajowej Rady Radców Prawnych w dniu 19 
maja 2023 roku, podczas którego wystąpili także Ro-
bert Czapnik, Dziekan Rady OIRP w Łodzi, Aleksandra 
Grocholska-Jankowska, Wicedziekan Rady ds. Aplikacji, 
Bartosz Opaliński, Przewodniczący Komisji Wspierania 
Rozwoju Zawodu oraz Robert Staszewski, także członek 
tej samej Komisji. 
Po uroczystym otwarciu Forum zgromadzeni uczestnicy 
podzielili się na cztery grupy robocze, w ramach których 
do opracowania – poza kwestiami wyżej wskazanymi 
jako tematy ogólne Forum - były tematy z kategorii: rola 
samorządu w budowaniu wizerunku radcy prawnego, 
nowe technologie w samorządzie, efektywna praca dla 
samorządu oraz współpraca Okręgowych Izb Radców 
Prawnych z Krajową Izbą Radców Prawnych.

W drugim dniu Forum odbyły się warsztaty praktyczne, 
podczas których uczestnicy, podzieleni uprzednio na 
wspomniane grupy robocze, opracowywali przydzielo-
ne poszczególnym grupom tematy.
Po owocnych i burzliwych obradach w ramach pracy 
w podgrupach miała miejsce prezentacja wypracowa- 
nych przez nie postulatów i wniosków, w ramach której 
młodzi radcowie prawni zaprezentowali swoje propo-
zycje dotyczące poprawy funkcjonowania samorządu 
radcowskiego i jego relacji z młodymi prawnikami roz-
poczynającymi karierę zawodową. 
Wystąpieniom uczestników uważnie przysłuchiwał się 
Prezes Krajowej Rady Radców Prawnych oraz inni 
przedstawiciele samorządowi, deklarując, że najlepsze 
przedstawione pomysły będą stopniowo wdrażane  
w życie samorządu.
VII Forum Młodych Radców Prawnych było nie tylko 
okazją do wymiany poglądów dotyczących działalności 
samorządu radcowskiego na szczeblu ogólnopolskim, 
ale stanowiło także doskonałą okazję do poznania ludzi 
na podobnym etapie kariery zawodowej, o podobnych 
zainteresowaniach i pasjach. 
Uczestnicy wyrazili swoje zadowolenie z udziału w Fo-
rum i podkreślili znaczenie takich inicjatyw dla rozwoju 
zawodowego i osobistego młodych radców prawnych, 
żywiąc jednocześnie nadzieję na możliwość wzięcia 
udziału w kolejnej edycji, w celu dalszego rozwijania 
wypracowanych podczas tegorocznej edycji pomysłów 
i inicjatyw.

r.pr. Marika Kabacińska
r.pr. Hanna Mardo

r.pr. Zuzanna Stawińska
r.pr. Marta Woźniewska

r.pr. Wojciech Dobija
r.pr. Daniel Dudek

r.pr. Jacek Olech

Długo wyczekiwany Piknik Radców Prawnych nie po 
raz pierwszy łączył się  także i w tym roku z terminem 
Ogólnopolskich Regat im. Henryka Strzeleckiego o Pu-
char Dziekana OIRP w Poznaniu. 
Obie imprezy odbyły się 17 czerwca 2023 roku. Tego-
roczne jubileuszowe regaty, już X, jubileuszowe cie- 
szyły się dużym zainteresowaniem. Dość powiedzieć, 
że następnego dnia po otwarciu zapisów na listę star-
tową, mieliśmy komplet załóg i trzeba było stworzyć 
listę rezerwową dla spóźnialskich na wypadek, gdyby 
któraś z załóg wycofała się z zawodów. Tak się jednak 
nie zdarzyło. 
Do dyspozycji było tylko 11 łódek typu Sigma, które 
tradycyjnie udostępnił organizator, pan Tomasz Lorenc 
i hotel Kaskada nad jeziorem Kierskim k. Poznania. 
Początek imprezy zaznaczył się śmiałym wystąpieniem 
załogi kol. Andrzeja Pieścika i Michała Fornalika dekla-
rujących zajęcie pierwszego miejsca w tegorocznych 
regatach. Postawę tę prezentowali nie po raz pierwszy, 
co zawsze nadawało zawodom charakter dobrej zaba-
wy. 
Pogoda była mało żeglarska - słoneczna i bezwietrzną, 
chociaż wstępnie prognozy meteo  zapowiadały burzę. 
Regaty były wyznaczone  na trasie w kształcie trójkąta, 
z trzema ustawionymi na wodzie żółtymi bojami. Start 
i meta zawsze pod wiatr. To niezmienne standardy 
żeglarskie.
Dwie załogi osiągnęły podobny wynik punktowy, o zwy-
cięstwie zadecydowała więc lokata w ostatnim z trzech 

biegów. Wygrali koledzy Przemysław Musioł, Arkadiusz 
Wańdoch i Bartosz Chwiałkowski, powtarzając sukces 
ubiegłoroczny. Drugie miejsce zajęli kół. Łukasz Gnie-
wek i Radomir Sroka a trzecie Grzegorz Antonowicz, 
Franek Antonowicz i Katarzyna Ludwiczek. 
Uroczyste wręczenie Pucharu Dziekana nastąpiło na 
miejscu organizacji regat na nabrzeżu jeziora Kierskie-
go. Dziekani Andrzej Pieścik oraz Krzysztof Urbaniak  
poza Pucharem Dziekana czyli stylizowanym dzwonem 
żeglarskim, wręczyli zwycięskim trzem załogom oraz 
pozostałym uczestnikom imprezy puchary oraz dyplo-
my. Niezależnie od tych trofeów, zwycięskie załogi otrzy- 
mały nagrody ufundowane przez rodzinę Henryka 
Strzeleckiego reprezentowana jak co roku przez 
Agnieszkę Schuetz. Gratulacje należą się zarówno zwy- 
cięzcom jak i wszystkim uczestnikom. Już dziś zapra-
szamy na regaty przyszłoroczne.

TABELA WYNIKÓW:
I miejsce - Przemysław Musioł, Arkadiusz Wańdoch  
i Bartosz Chwiałkowski 
II miejsce - Łukasz Gniewek, Radomir Sroka 
III miejsce - Grzegorz Antonowicz, Franek Antonowicz  
i Katarzyna Ludwiczek 

Zapraszamy czytelników do zapoznania się z fotorelacją 
z regat dostępną na stronie OIRP Poznań na Facebooku.

r.pr. Tomasz Działyński
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Jaki może być idealny plan na spędzenie weekendo-
wego, słonecznego popołudnia? Wycieczka rowerowa, 
wypad nad jezioro lub inna aktywność rekreacyjna, 
a może po prostu błogie „nicnierobienie” po cało- 
tygodniowym trudzie realizacji obowiązków zawodo-
wych? Oczywiście każda z tych propozycji na swój spo-
sób jest kusząca i zapewne wielu z tych możliwości 
skorzystało, ale jedną z idei, przyświecającą mi w nie-
dzielę 4 czerwca był udział w proobywatelskim evencie 
pod hasłem: „Tour de Konstytucja”, który odbył się 
wielkopolskim Buku. Wydarzenie to miało tym większą 
doniosłość, że było inauguracją III edycji cyklu spotkań  
w większych i mniejszych miejscowościach naszego  
kraju, podczas których w przyjaznej, ale i doniosłej at- 
mosferze propagowana była idea społeczeństwa oby-
watelskiego i praworządności, a także co najważniejsze 
- znajomości oraz świadomości praw i obowiązków 
każdego z nas, wynikających z najważniejszego aktu 
prawnego, jakim jest Konstytucja RP.
Co istotne, jednym z głównych partnerów tegorocznego 
Tour de Konstytucja została Krajowa Izba Radców Praw- 
nych, a samą ideę zaangażowania się radców prawnych 
we wsparcie tej inicjatywy mocno akcentuje Prezes 
KRRP mec. Włodzimierz Chróścik. Ja natomiast, mia-
łem niezwykłą przyjemność, ale również i zaszczyt we 
współpracy z Okręgową Izbą Radców Prawnych w Poz- 
naniu przygotować i prowadzić działalność w ramach 
stanowiska, na którym każdy z uczestników i zaintere-
sowanych mógł otrzymać egzemplarz Konstytucji RP 
czy albumu z okazji 40-lecia poznańskiego samorządu 
radcowskiego. 

Podczas udziału w tym wydarzeniu miałem okazję 
przeprowadzić szereg rozmów z ciekawymi osobisto-
ściami, począwszy od sędziów Igora Tuleyi i Pawła 
Juszczyszyna, aktora Andrzeja Chyry, wybitnego pro- 
fesora Zdzisława Kędzi po wielu niezwykłych entuzja-
stów postaw obywatelskich. Udział w pierwszym z te- 
gorocznych przystanków Tour de Konstytucja był także 
doskonałym momentem do promowania zawodu radcy 
prawnego, w szczególności w zakresie możliwości pro-
cesowych i sposobu reprezentacji interesów klienta, 
ale także form współpracy z osobami fizycznymi i pod-
miotami instytucjonalnymi.  
To niezwykle ważne, aby docierać do wielu miast i mia- 
steczek oraz innych małych miejscowości z ideą uświa-
damiania Polek i Polaków o ich konstytucyjnych pra- 
wach i obowiązkach, a także o tym, że każda władza 
publiczna nadana jest z rąk obywateli, a misja ta przy- 
świeca bez wątpienia pomysłodawcom i organizatorom 
III edycji Tour de Konstytucja!

PS. 
Warto także wspomnieć, że stanowisko radców praw- 
nych, pod patronatem KIRP i OIRP w Poznaniu, prezen- 
towało się bardzo profesjonalnie i okazale, w szczegól- 
ności na tle miejsca stacjonowania naszych „zielonych” 
przyjaciół z konkurencyjnego samorządu! :)

r.pr. Wojciech Dobija

TOUR DE KONSTYTUCJA

fot. archiwum OIRPfot. archiwum OIRP

W ramach Komisji ds. Innowacji kontynuowaliśmy  
w I półroczu 2023 r. organizowanie warsztatów i szkoleń 
z zakresu wiedzy multidyscyplinarnej, nowoczesnych 
technologii, wizerunku radcy prawnego i umiejętności 
miękkich.

Podczas pierwszego szkolenia „Interpretacja sprawoz-
dania finansowego” (30.03.2023) dr Artur Stefański 
na konkretnych przykładach pokazywał, jak „czyta” się 
bilans czy rachunek zysków i strat, a także co może 
wynikać z zawartych w nich danych finansowych.
„Projekty IT. Rola radcy prawnego. Jak rozmawiać ze 
specjalistami IT?” (30.03.2023) to kolejne szkolenie, 
podczas którego - Zuzanna Wiler, Project Manager  
w firmie IT - opowiadała m.in. jakie są metodologie pra- 
cy w IT (Agile vs Waterfall), jak znaleźć wspólny język 
między programistami a prawnikami i jakie relacje mo-
gą łączyć prawnika i Project Managera, którzy stoją po 
dwóch stronach „barykady”.
Kryptowaluty i tokeny to hasła, które jakiś czas temu 
weszły już do języka powszechnego, ale które nadal -  
z perspektywy prawnej - są dla wielu z nas nieodkryte. 
R.pr. Tomasz Zalewski podczas szkolenia „Blockchain. 
NFT. Metawersum. Czym są i jakie szanse stwarzają dla 
prawników?” (13.04.2023) wyjaśniał fenomen tokeni-
zacji, wskazywał, jakie informacje są zawarte w tokenie, 
a także omawiał tokeny związane z utworami, upraw-
nieniami usługowymi i inwestycjami. Na koniec swojego 
wystąpienia odniósł się do idei metawersum.
„Wycena usług prawnych” (18.05.2023) to temat, który 
cały czas stanowi wyzwanie dla prawników. Jego omó- 

wienia podjęła się adw. Joanna Lubecka, która wskazy-
wała m.in. na popularne mity dotyczące wyceny, naj-
częstsze błędy i właściwą komunikację z klientem.
Jak rozpoznać kłamstwo i co jest jego istotą? Jak wali- 
dować fakty? Jakie są metodyki wykrywania fake news? 
Między innymi na te pytania odpowiadał dr hab. Daniel 
Mider podczas szkolenia „Jak żyć w świecie postprawdy, 
czyli Fake News Detection dla prawników” (06.06.2023). 
Zorganizowaliśmy również 2 warsztaty stacjonarne dla 
radców prawnych. Grupy zajęciowe nie były liczne, bo- 
wiem tylko przy ograniczonej liczbie osób praca warsz-
tatowa może być efektywna.
W ramach spotkania „Mistrz perswazji” (22.04.2023) 
prowadzonego przez Tomasza Rackiego uczestnicy ćwi-
czyli podstawowe techniki argumentacyjne i metody 
uporządkowania treści, a także dowiedzieli się, jakie są 
najczęstsze błędy argumentacyjne.
Z kolei warsztat „Kancelaria paperless – wspólna praca 
na plikach i komunikacja w zespole. Microsoft Office 
365 (SharePoint a OneDrive, Teams i in.) a Google 
Workspace. Formularze w praktyce prawniczej" (03.06. 
2023) poprowadzony przez r.pr. Łukasza Połomskiego 
obfitował w praktyczne wskazówki dotyczące wykorzy-
stania tych narzędzi w codziennej pracy prawnika. 
Obecnie planujemy harmonogram szkoleń i warszta-
tów na II półrocze 2023 r. Cennymi drogowskazami są 
propozycje, które otrzymujemy od uczestników zajęć  
w ramach ankiet ewaluacyjnych. 

r.pr. Krzysztof Owsianny
Przewodniczący Komisji ds. Innowacji OIRP w Poznaniu

komisja.innowacji@poznan.oirp.pl 

SZKOLENIA I WARSZTATY W RAMACH AKADEMII 
NOWOCZESNEGO RADCY PRAWNEGO
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24 maja 2023 r. odbyło się wydarzenie „Wyzwania 
prawniczek. Prawniczki mają moc” organizowane przez 
Okręgową Izbę Radców Prawnych w Poznaniu, Okrę-
gową Radę Adwokacką w Poznaniu oraz Fundację Wo-
men in Law. Spotkanie rozpoczęło się od wystąpień: 
dziekana OIRP w Poznaniu – Henryka Kuligowskiego 
oraz dziekana ORA – Tomasza Jachowicza. Pierwszą 
część wydarzenia stanowiło wystąpienie Kamili Kur-
kowskiej – Prezeski Fundacji Women in Law, podczas 
której przedstawiła ona raport „Sytuacja kobiet w bran- 
ży usług prawnych”. Badanie miało charakter ankie-
towy, odpowiedzi na pytania udzieliło niemal 600 ko- 
biet z branży prawniczej. Oprócz udzielenia odpowie-
dzi na pytania, uczestniczki chętnie dzieliły się swoimi 
historiami i doświadczeniami. Największym wyzwa- 
niem dla prawniczek, wskazanym przez 85% respon-
dentek podczas tego badania było umniejszanie ich 
osiągnięć ze względu na płeć. Wśród innych wymie-
nianych problemów pojawiły się trudności w otrzy-
maniu awansu oraz w godzeniu kariery z rolą matki. 
Prelegentka określiła te trudności jako „karę za ma-
cierzyństwo”, kiedy kariera kobiety po powrocie z urlo- 

pu macierzyńskiego nie rozwija się tak płynnie jak przed 
urodzeniem dziecka. Kobiety po powrocie na swoje 
stanowisko napotykają puste biurko, ponieważ wcześ-
niej prowadzone przez nie sprawy zostały przekazane 
innym pracownikom. Dodatkowo, kobiety będące mat-
kami postrzegane są jako mniej skupione na pracy. 
Podobne przekonanie nie odnosi się do ojców – oni 
z kolei widziani są przez pracodawców jako bardziej 
odpowiedzialni, godni zaufania i mniej skłonni zmienić 
pracę. Jednocześnie wiele kobiet zadeklarowało, że ich 
firma (zwłaszcza, jeżeli jest większym podmiotem) 
wspiera kobiety i że dostrzegają pozytywne zmiany  
w traktowaniu matek na przestrzeni lat. 
Drugą część programu stanowił panel dyskusyjny pod 
hasłem: co jest największym wyzwaniem dla praw-
niczek? W panelu uczestniczyli: adw. Aleksandra Sob- 
czyńska, r. pr. Eliza Iwaniszyn, r. pr. Marta Wojciechow-
ska, adw. Anna Wilińska-Ziętek, r. pr. Maciej Szczepań-
ski oraz Kamila Kurkowska, którzy dzielili się swoimi 
doświadczeniami oraz porównywali sytuację kobiet 
na rynku prawniczym kilkadziesiąt lat temu i dzisiaj. 
Wspomniano, że kiedyś kobietom było trudno znaleźć 

PRAWNICZKI POKAZAŁY MOC
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nawet patrona. Same kobiety były też mniej świado- 
me, jeśli chodzi o planowanie kariery zawodowej. 
Oprócz ograniczeń pochodzących ze środowiska zawo- 
dowego często kobieta musi pokonać również ogra-
niczenia wewnętrzne: brak wiary w swoje kompetencje, 
wahanie przed zabraniem głosu na spotkaniu, nawet 
jeżeli zna odpowiedź na pytanie albo ma świetny po-
mysł. Prawniczki często czują się niewystarczająco kom-
petentne. Doszkalają się dużo częściej niż mężczyźni, 
robią kolejne kursy, studia i licencje, uczą się języków 
obcych, wierząc, że dopiero kolejne umiejętności 
otworzą im drogę do awansu. Kolejnym problemem 
wykraczającym poza zawodowe są wzorce wynoszone 
z domu rodzinnego i przywiązanie do klasycznego mo-
delu podziału obowiązków domowych, w którym duża 
ich część spada na kobietę. 
Podkreślono dużą rolę pracodawcy, którzy wesprze 
młodą matkę w powrocie do aktywności zawodowej. 
Umowa o pracę jest obecnie wypierana przez umowy 
cywilnoprawne, co nie ułatwia kobietom podjęcia de-
cyzji o macierzyństwie.
Jeżeli chodzi o próby pomniejszania kompetencji kobiet 
w branży, należy głośno zwracać uwagę osobom, któ-
re to robią. Należy sygnalizować takie zachowania pra-
codawcy, wyznaczonym do tego w organizacji osobom, 
organom samorządowym. Przywołano też poradnik 
antydyskryminacyjny Women in Law, który pomaga 
w zidentyfikowaniu dyskryminujących sytuacji oraz  
w radzeniu sobie z nimi. Zauważono, że kobiety czasem 
są do tego stopnia oswojone z dyskryminującym za- 
chowaniem, że to je traktują jako normalność, a oka-
zywanie im szacunku – jako odstępstwo od normy. 
Kolejną kwestią poruszaną podczas debaty było pro-
szenie przez kobiety o podwyżkę. Według badań kobie-
ty proszą o podwyżkę znacząco rzadziej niż mężczyźni. 
Zdaniem dyskutujących, wynika to nie tylko z braku 
pewności siebie, ale również z niechęci do zarabiania 
więcej od swojego partnera, który zamiast cieszyć się  
z sukcesu partnerki, czułby się urażony. Kobiety apliku-
ją na dane stanowisko wtedy, kiedy spełniają prawie 
wszystkie wymienione w ogłoszeniu wymagania. Roz-
mawiano także o luce płacowej między kobietami a męż- 
czyznami: podobno do jej wyrównania potrzeba aż 132 
lat. 
Jeżeli chodzi o dalszą walkę o respektowanie praw ko- 
biet w prawniczym świecie, wskazano na dużą rolę 
nieustannej edukacji w tym zakresie, rozwoju soli-
darności również między samymi kobietami. Panelistki 
apelowały, aby zachować przy tym autentyczność, nie 
tłumić swojej kobiecej strony, nie naśladować zacho-
wań mężczyzn. Bycie kobietą może zostać wykorzystane 
jako atut, a emocjonalność i empatia nie muszą być 
traktowane jako cechy negatywne i utrudniające funk-
cjonowanie w zawodowym środowisku. 

Trzecią częścią spotkania stanowiło wystąpienie Iza-
beli Janowskiej pod tytułem „Do czego inspiruje nas 
mityczna Temida?” Prowadząca podzieliła się osobisty- 
mi, niejednokrotnie trudnymi doświadczeniami związa- 
nymi z funkcjonowaniem w męskim świecie biznesu. 
Doradziła uczestniczkom wydarzenia, by równolegle 
do kompetencji „twardych” rozwijały tzw. kompeten-
cje miękkie oraz by stawiały na budowanie relacji, 
zarówno prywatnych, jak i zawodowych. Kobiety po-
winny zacząć od siebie, od dbania o swoje zdrowie fi-
zyczne i psychiczne. To pomoże im uchronić się przed 
wypaleniem i przed braniem na siebie zbyt wielu 
obowiązków. Prowadząca przestrzegała kobiety przed 
udawaniem, że są samowystarczalne i niezawodne. 
Wydarzenie cieszyło się ogromnym zainteresowaniem, 
a zagadnienia omawiane podczas dyskusji były dysku-
towane jeszcze długo po zakończeniu oficjalnej części 
programu. Cieszymy się z sukcesu wydarzenia i mamy 
nadzieję na kolejne spotkanie w tak licznym gronie 
podczas kolejnej edycji Wyzwań prawniczek.

r.pr.Katarzyna Boruka
r.pr. Marta Kuligowska

fot. archiwum OIRP
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Lepiej się godzić, niż się kłócić. Lepiej rozmawiać  
niż się rozprawiać przed sądem. To są prawdy, zdawa- 
łoby się, doskonale znane i obejmujące w obszarze 
prawa coraz szersze kręgi.

Mediacja, bo o tym mowa, staje się coraz bardziej po- 
pularnym i skutecznym sposobem rozwiązywania kon- 
fliktów. W wielu krajach na świecie jest uznanym i pow-
szechnie stosowanymy sposobem godzenia sporów. 
Zyskuje ona również coraz większą popularność w Pol-
sce. Dane statystyczne potwierdzają, że liczba spraw 
kierowanych przez sądy do mediacji znacznie wzrosła. 
Niektóre z samorządów prawniczych zdecydowały się  
na podjęcie i zintensyfikowanie działań zmierzających 
do wykorzystania zalet mediacji w administracji. Uzna- 
no, że szczególnie utrudniony podczas pandemii dostęp 
do sądu, to dobry czas do refleksji nad innymi, bardziej 
efektywnymi i trwałymi sposobami godzenia się.

Mediacja w administracji, mediacja on-line, mediacja  
w obszarze prawa własności przemysłowej, pełnomoc-
nicy w mediacji – to tylko niektóre z wielu zagadnień 
tej dziedziny. Jaka tu rysuje się przyszłość? Liczne spo- 
tkania, konferencje,  opracowania, wydane na ten temat 
książki potwierdzają, że zainteresowanie tą formą roz-
wiązywania konfliktów zatacza coraz szersze kręgi. Nie 
znaczy to bynajmniej, że upowszechnianie idei media-
cji, że budowanie postaw promediacyjnych, kultury po- 
lubownego rozwiązywania sporów, kultury dialogu, ła-
godzenie konfliktów w ramach społeczności lokalnej 
oraz zmniejszenie liczby sporów sądowych i związanych 
z tym obciążeń dla wszystkich uczestników postępowań 
sądowych,  to już proces  ukończony i nie wymagający 

dalszego i ciągłego doskonalenia. Przeciwnie, im więcej 
doświadczeń, tym coraz wyraźniej widać tematy i pro-
cedury wymagające doskonalenia. 

Konferencja „Mediacja w sporach o zamówienia pu-
bliczne”, która w połowie czerwca tego roku odbyła sią 
w Poznaniu, tym właśnie sprawom była poświęcona. 

Zorganizowała ją Okręgowa Izba Radców Prawnych  
w Poznaniu, przy wsparciu partnerów: Wydziału Prawa 
i Administracji UAM, Okręgowej Rady Adwokackiej, 
Okręgowej Izby Notarialnej w Poznaniu, Izby Komor-
niczej w Poznaniu. Zaadresowana była do osób, które 
potrzebują merytorycznego, specjalistycznego wspar- 
cia, stworzenia platformy wymiany doświadczeń i po-
mysłów, wzajemnego wspierania się i promowania 
inicjatyw podejmowanych na rzecz popularyzacji i po-
głębiania wiedzy w zakresie mediacji. 
Głównymi jej adresatami byli więc radcy prawni i ad- 
wokaci, notariusze, komornicy i reprezentanci podmio-
tów publicznych, zaś mówili do nich specjaliści, którym 
problematyka mediacji jest dogłębnie znana i z teorii  
i z praktyki. Konferencja transmitowana była także on-
line.

Uczestniczący w otwarciu prof. Tomasz Nieborak, dzie-
kan Wydziału Prawa i Administracji UAM podkreślił, 
że poznańskie środowisko dużą wagę przywiązuje do 
tych mediacyjnych zagadnień. - Problem mediacji jest 
dla nas ważną dziedziną badawczą – mówił - i włączy-
liśmy go również do programu dydaktycznego. W Poz-
naniu powstał też projekt „Poznań Miasto Mediacji”. 
To projekt środowisk prawniczych miasta skupionych 

A MOŻE ZGODA?
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zarówno wokół idei propagowania mediacji w admi-
nistracji, jak i wzmacniania świadomości prawnej lo-
kalnych społeczności oraz budowania społeczeństwa 
obywatelskiego w Poznaniu i regionie. Został zainicjo- 
wany przez Wydział Prawa i Administracji UAM, dzia-
łające przy Wydziale Centrum Wsparcia Mediacji oraz 
Wielkopolską Izbę Adwokacką w Poznaniu, Centrum 
Mediacji przy Wielkopolskiej Izbie Adwokackiej i Sąd 
Okręgowy w Poznaniu. W trakcie wspólnych prac 
zostały przygotowane założenia projektu, do którego 
zaproszono Miasto Poznań i Okręgową Izbę Radców 
Prawnych w Poznaniu oraz Ośrodek Mediacji przy Okrę-
gowej Izbie Radców Prawnych w Poznaniu. Zawarto 
porozumienie. Jego celem jest zobowiązanie się stron 
do szerokiego wykorzystania mediacji w ramach swojej 
działalności, zwiększenie zakresu i efektywności po- 
dejmowanych inicjatyw, włączenie podmiotów, które 
w zakresie mediacji są mniej aktywne i potrzebują 
merytorycznego, specjalistycznego wsparcia, stworze-
nie platformy wymiany doświadczeń i pomysłów, wza- 
jemne wspieranie i promowanie inicjatyw podejmo-
wanych w Poznaniu na rzecz popularyzacji i pogłę- 
biania wiedzy w zakresie mediacji oraz wspólnego 
promowania i wspierania dobrych praktyk. 

Tematem głównym poznańskiej konferencji było roz- 
wiązywanie sporów z udziałem podmiotów publicz-
nych. Swoimi bogatymi doświadczeniami w tym za-
kresie dzielił się Mariusz Haładyj, prezes Prokuratorii 
Generalnej wraz z zespołem ekspertów. Przedstawiali 
oni rekomendację Prokuratorii Generalnej RP dotyczą- 
cą postępowania w zakresie polubownego rozwiązy-
wania sporów przez podmioty publiczne. Luiza Mo- 
dzelewska, wiceprezes Prokuratorii Generalnej RP, ko-
ordynowała prace nad tymi rekomendacjami. 
Zagadnienia ugody jako sposobu zakończenia sporu 
przez jednostkę sektora finansów publicznych przed-
stawiała Katarzyna Ronikier-Dolańska, radca prawny, 
mediator, nauczyciel akademicki, autorka licznych pu- 
blikacji z zakresu zamówień publicznych, członek Głów-
nej Komisji Orzekającej w Sprawach o Naruszenie Dys-
cypliny Finansów Publicznych, w latach 2010-2012 
członek Krajowej Izby Odwoławczej.
O miarkowaniu kar w sporach z udziałem podmiotów 
publicznych mówiła Katarzyna Zadykiewicz-Sokół, radca 
prawny (Kancelaria R.Pr. Bieluk i Partnerzy), wykła-
dowca akademicki, autorka licznych publikacji z zakre-
su zamówień publicznych. 

Prezes Mariusz Haładyj w swoim wystąpieniu zwrócił 
uwagę między innymi na to, że na dochodzenie do 
ugody, czy raczej na sprawę zarządzania konfliktami  
należy spojrzeć szerzej i to jako na proces, który powin-
no się rzetelnie, precyzyjnie przygotować, zanim spór 

rozgorzeje. Ważne jest, aby określić wyraźnie cele po- 
dejmowanej mediacji i umieć przygotować się na ewen-
tualne potyczki. Mariusz Haładaj mówił też o tym, jakie 
warunki proponować już na etapie przygotowywania 
umów, aby każda ze stron miała równe szanse. Przed-
stawione zasady winny być jasne i stwarzać warunki  
do gotowości na  ustępstwa z obu stron. Idzie przecież 
o ugodę. Mediacja jest nie tylko sposobem załatwia- 
nia sporów, można nawet powiedzieć, że jest sztuką.  
Kontynuował, że w dochodzeniu do zgody nie ma swo-
istej mapy drogowej, nie ma ściśle skodyfikowanych  
ram. Tu funkcjonują bardziej rekomendacje, które pro-
ponujemy i które mają służyć  jako  podpowiedzi. 
- To są nie ścisłe techniki i taktyki; pokazujemy raczej 
podstawowe kroki, jakimi warto się posługiwać - pod-
kreślała między innymi Luiza Modzelewska. Potrzeba 
zarówno pewnych precyzyjnych ustaleń, jak i przyję- 
cie marginesów decyzyjnych. Zapewniona musi być  
poufność negocjacji. Trzeba wiedzy, doświadczenia,  
a u uczestników mediacji woli porozumienia oraz 
pewnej kultury w rozwiązywaniu problemów trud-
nych, a takim budowanie zgody bezsprzecznie jest.  
Maciej Bobrowicz, radca prawny, mediator gospodar-
czy, opracowywał założenia mediacji cywilnej w 2005 
roku oraz zmiany kpc w 2016 roku. Autor licznych 
publikacji o mediacji. Mówił o popełnianych błędach, 
które mogą zniweczyć budowaną zgodę. Tych bywa 
sporo, w tym wystąpieniu skupił uwagę na najważniej-
szych, w miarę nietrudnych  do ominięcia; jednak gdy 
zostaną zlekceważone  kosztować mogą drogo.
- Jak na przykład używane w negocjacjach słownictwo, 
podkreślał med. Bobrowicz - bo przecież nie mury 
negocjacją tylko ludzie, a więc - liczy się ich zachowanie 
- Zatem udrożnienie wzajemnego komunikowania – to 
sprawa niezwykle istotna i warta by do niej powracać.

JL
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FBE KONGRES GENERALNY / Amsterdam

KOMISJA PRAW CZŁOWIEKA 
HUMAN RIGHTS COMMISSION FBE 
Amsterdam, 15-17 czerwca 2023 (Holandia)

Amsterdamska Izba Adwokacka gościła w tym roku Kon- 
gres Generalny Federacji Adwokatur Europejskich (FBE), 
której członkiem od wielu już lat jest OIRP w Poznaniu. 

Kongres został otwarty przez Prezydenta Federacji  
w osobie Pana Mec. Bass Martens’a (Izba Adwokacja  
w Amsterdamie/NL). Pan Prezydent w swojej przemo-
wie powitalnej odniósł się do tradycji jaką niesie za-
wód prawnika, ale i do wyzwań stojących przed tym 
zawodem.

Myśl przewodnią Kongresu stanowił temat: „Dylematy 
etyczne, przed którymi stoją dziś prawnicy”. Zagad-
nienie to zostało rozwinięte na kilka podtematów ściśle 
powiązanych z bieżącymi wydarzeniami.
Każdy prawnik staje przed dylematami, nie tylko do-
tyczącymi sposobu prowadzenia sprawy, ale również 

podejmowania klientów, kontaktu z nimi czy płatności 
za świadczoną pomoc prawną.

Wyłonieni dyskutanci skupili się wokół zagadnienia: „Jak 
daleko powinien posunąć się prawnik w identyfikacji 
swojego klienta i źródła  zapłaty za pomoc prawną?”. 

Konkluzje płynące z dyskusji skupiły się na odniesieniu 
do istniejących regulacji prawnych, w tym ustawy o prze- 
ciwdziałaniu prania pieniędzy i finansowania terroryz-
mu oraz wynikających z  tego sankcji. 

Ważnym wątkiem dyskusji poza przepisami prawa była 
kwestia własnych i przyjmowanych wartości w obec- 
nym czasie szczególnie przez młodych prawników.

Rozważając obszar dylematów etycznych brano również 
pod uwagę wskazania: czy nadal możemy działać na 
rzecz dużej firmy naftowej, która zanieczyszcza śro- 
dowisko; czy możemy działać dla rosyjskiego klienta; 

Założeniem Kongresu było, aby pytania omawiano 
nie tylko z panelistami, ale także z obecnymi na Sali 
uczestnikami Kongresu. Dlatego każdy podtemat był 
poprzedzony ankietą pośród uczestników Kongresu 
obecnych na Sali. 

Komisja Praw Człowieka FBE

W ramach Kongresu aktywnie działały również po-
szczególne Komisje FBE. Każde takie spotkanie to 
robocze posiedzenia, na których omawiane są dotych-
czasowe aktywności poszczególnych Komisji jak i plany 
na najbliższą przyszłość.

Komisja Praw Człowieka otrzymała ze strony Prezy-
dencji FBE zgodę na przeprowadzenie IV edycji Między-
narodowego Konkursu Krasomówczego z obszaru Praw 
Człowieka  kierowanego do Młodych Prawników i Stu-
dentów prawa. IV edycja odbędzie się w dniach 15-16 
września 2023 roku w goszczącej Izbie z Rotterdamu. 
Zapraszam do udziału! (I edycja Konkursu odbyła się  
w OIRP w Poznaniu w roku 2018).

Podczas Konferencji miało miejsce bardzo ważne wy- 
darzenie. Za wieloletnią aktywności na forum między-
narodowym w obszarze obrony Praw Człowieka, Pre-
zydent Komisji Praw Człowieka FBE w osobie mec. Artura 
Wierzbickiego (OIRP w Poznaniu), z rąk  Prezydenta FBE 
mec. Bass Martems’a został uhonorowany nagrodą za 
wkład i nieustanny wysiłek w walce o Prawa Człowieka.

Równie ważnym jest wybór Pani Mec Izabeli Konopac-
kiej (OIRP we Wrocławiu) na Prezydenta FBE na okres 
2023/2024. Jest to olbrzymie wyróżnienie dla praco-
witości i wiedzy Pani Mecenas. Gratulujemy !

Kongres zakończył się. Kolejne wydarzenie tego rodzaju 
odbędzie się  w Gdańsku w dniach 5-7 października 
2023 roku w OIRP w Gdańsku pod przewodnictwem 
Pan Dziekan Magdaleny Witkowskiej.

r.pr. Artur Wierzbicki
Prezydent Komisji Praw Człowieka FBE

Członek Zespołu ds Zagranicznych OIRP w Poznaniu
Członek Komisji Praw Człowieka KIRP  w Warszawie

foto: archiwum A. Wierzbicki

jak opinia publiczna ocenia dostęp do wymiaru spra-
wiedliwości; czy dzisiejszy świat nie zagraża funkcji 
przyporządkowanej radcy prawnemu / adwokatowi ja- 
ko strażnikom prawa; jak prawnicy mogą ustrzec się 
przed presją wywieraną na nich przez środowisko prze-
stępcze; jak prawnicy radzą sobie z groźbami? 

Ten kongres odpowiedział na wiele z tych pytań.

Kongres miał przyczynić się do refleksji nad współ-
czesnymi dylematami etycznymi i sposobami radzenia 
sobie z nimi. Kongres w założeniu miał być również  
inspirujący dla młodych prawników. Wielu spośród 
mówców stanowili młodzi prawnicy z różnych Izb. Po-
łączenie doświadczenia, młodzieńczego entuzjazmu 
i aktualności zaowocowało wspaniałą merytorycznie 
Konferencją.
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X DRUŻYNOWE MISTRZOSTWA 
POLSKI W TENISIE ZIEMNYM 

UMAG 2023 
28 kwietnia na dziedzińcu przy ul. Chwaliszewo 69 na 
poznańskim starym mieście, pomimo późnych godzin 
wieczornych panował spory ruch. Nie byli to jednak 
miłośnicy słynnych chwaliszewskich lodów, a w każdym 
razie nie wyłącznie. Duża liczba pękatych thermo- 
bagów zdradzała tenisowe zacięcie uczestników zamie-
szania. Tak rozpoczynał się pierwszy akt jubileuszowych 
X Drużynowych Mistrzostw Polski Prawników w Tenisie 
Ziemnym, organizowanych przez Okręgową Izbę Rad-
ców Prawnych w Poznaniu oraz Towarzystwo Sportowo-
Turystyczne „Sportgas”. Spod siedziby Izby wyruszył 
autokar z uczestnikami Mistrzostw, wypełniony sprzę-
tem sportowym, wodą produkcji krajowej, jabłkami, 
bananami, nagrodami od sponsorów oraz dobrym hu- 
morem i nadziejami na zwycięstwo. W tym czasie z róż-
nych stron Polski wyruszali sportowcy pragnący dotrzeć 
do celu na własną rękę.

Celem podróży dla większości uczestników był tryumf 
w Mistrzostwach, dla wszystkich jednak Miasto Umag 
w żupanii istryjskiej, zwane przez jednych chorwackim 
Roland-Garros przez innych - z pewną emfazą - mia- 
stem tysiąca kortów. Malowniczo położone na wybrze-
żu Adriatyku, przywitało w swoich kurortach polskich 
prawników słońcem i lekką śródziemnomorską bryzą. 
Tam, gdzie od wielu lat odbywa się Croatia Open – tur-

niej tenisowy rangi ATP na kortach ziemnych, miał się 
odbyć drugi akt – sportowe zmagania. 

W turnieju w czterech kategoriach wystąpiło 28 drużyn 
i 67 tenisistów reprezentujących wszystkie zawody 
prawnicze. Umiarkowana temperatura, słońce oraz 
profesjonalna infrastruktura kompleksu, sprzyjała spor- 
towej rywalizacji. W drugim dniu zmagań pogoda po- 
krzyżowała plany organizatorom, zmuszając do rozegra-
nia części meczy kolejnego dnia. Pomimo klimatycznych 
niedogodności, udało się wyłonić zwycięzców turnieju.
Wyniki X Drużynowych Mistrzostw Polski w Tenisie 
Ziemnym UMAG 2023 r. przedstawiają się następująco. 

PANIE  
1. Aleksandra Ostrowska, Magdalena Jeziorska,  
    Natalia Piszczkiewicz. 
2. Joanna Olszówka-Zarzecka, Ewa Jurczak. 
3. Magdalena Szepczyńska-Bielawska,  
    Dorota Ratajczak, Galia Ginelli.

PANOWIE OPEN 
1. Paweł Bilicki, Piotr Dobrzański,  
    Paweł Tyniec, Jarosław Różycki.  
2. Przemysław Leśniewski, Tomasz Bess,  
    Damian Bess, Daniel Kijak.  

fot. archiwum B.Jankowski

3. Michał Kurek, Mikołaj Zimny,  
     Dariusz Dudziński, Michał Radziejewski.

PANOWIE + 35 
1. Marcin Jędrusek, Piotr Dobrzański. 
2. Łukasz Urbanek, Maciej Czajkowski,  
     Marcin Zdunek. 
3. Rafał Kryciński, Michał Radziejewski.

PANOWIE +50 
1. Łukasz Kośka, Piotr Zarzecki,  
    Jacek Kozłowski, Dariusz Kita. 
2. Karol Ratajczak, Michał Laskowski,  
     Rafał Kryciński, Jarosław Dobrowolski. 
3. Maciej Talarski, Marek Duszyński,  
    Marcin Zdunek.

Specjalną nagrodę za uczestnictwo we wszystkich edy- 
cjach Mistrzostwa – Puchar Dziekana OIRP w Poznaniu 
- otrzymali Pan Karol Ratajczak oraz Pan Jacek Kozłowski. 
W przerwach między meczami zawodnicy korzystali  
z licznych udogodnień resortu: SPA, basenów, masaży 
czy spacerów po nadmorskich promenadach, o tej porze 

roku pozbawionych tłumów turystów, za to cieszących 
oko zielenią i spokojem szumu fal. Nie zabrakło rów- 
nież czasu na wypad do włoskiego Triestu, gdzie przy 
Canal Grande raczono się neapolitańską pizzą oraz 
owocami morza. Zawodników obdarzali dobrym sło- 
wem, napojami energetycznymi, wodą oraz owocami 
wierni kibice i organizatorzy na czele z dziekanami 
Zbigniewem Turem i Andrzejem Pieścikiem. Oni też 
wręczyli zwycięzcom wymarzone i wywalczone puchary. 
Grono stałych uczestników poznańskich mistrzostw 
powiększa się po każdych zawodach. Perfekcyjna or-
ganizacja, dodatkowe atrakcje oraz przyjacielska at- 
mosfera wokół kortów a na kortach atmosfera fair 
play, powodują, że kto raz wciął udział w Drużynowych 
Mistrzostwach organizowanych przez poznańską Izbę, 
wraca na nie, choćby musiał przejechać ponad tysiąc 
kilometrów. 

r.pr. Anna Węglińska 
Przewodnicząca Komisji ds. Sportu OIRP w Poznaniu

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum B.Jankowski

fot. archiwum B.Jankowski
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W dniu 2 czerwca 2023 roku Drużyna piłkarska naszej 
OIRP zajęła V miejsce w Turnieju organizowanym, po 
raz drugi, przez Wielkopolski Związek Piłki Nożnej. 
W Turnieju brało udział 9 drużyn piłkarskich, jedna 
wycofała się po losowaniu (Adwokaci z Poznania). 
Drużyna Radców trafiła do grupy „śmierci” z Lechem 
Poznań, Wartą Poznań, Starostwem Powiatowym oraz 
wspomnianymi Adwokatami. Po zaciętej grze nasza Dru-
żyna uległa Lechowi 0:3 (w składzie Lecha grali m.in. 
Dariusz Dudka oraz Łukasz Trałka), 1:3 Warcie Poznań 
oraz wygrała 4:0 ze Starostwem. Zajmując trzecie miej-
sce w grupie Radcowie grali z III Drużyną z gr. B, tj.  
z odmłodzoną drużyną Sędziów i wywalczyła V miejsce 
pokonując Temidę w rzutach karnych 3:2 (1:1). 
I miejsce zajął Lech Poznań, 
II. Fabryka Futbolu, 
III. Warta Poznań, 
IV. Żołnierze z Krzesin, 
V. OIRP w Poznaniu, 
VI. Temida, 
VII. Starostwo Powiatowe, 
VIII. Komornicy
IX. Urząd Wojewódzki w Poznaniu. 

NASI PIŁKARZE
W składzie Drużyny OIRP w Poznaniu grali: 
1. r.pr. Dariusz SMEJDA (kapitan), 
2. r.pr. Wojciech KAŹMIERCZAK, 
3. r.pr. Łukasz POSZWIŃSKI, 
4. r.pr. Arkadiusz KURASIEWICZ, 
5. r.pr. Michał WALCZAK, 
6. r.pr. Piotr POLAKOWSKI, 
7. Grzegorz BARTKOWIAK (bramkarz), 
8. r.pr. Jakub PAWŁOWSKI, 
9. apl. radc. Jakub KRZYWOŃ oraz 
10. apl. radc. Mateusz SKOWRON”. 

r.pr. Dariusz Smejda

Komisja kierowana przez r.pr. Katarzynę Dłutkowską 
-Nowak roku należy do najbardziej aktywnej komi- 
sji. Realizując cele nawiązywania  wzajemnych relacji  
i współpracy zorganizowała w tym roku wiele ciszą- 
cych się zainteresowaniem ciekawych imprez i spotkań 
adresowanych bezpośrednio do radców i aplikantów 
radcowskich oraz ich rodzin:

1. Maratony filmowe w kinie Rialto – cieszą się od 
lat dużym zainteresowaniem naszego środowiska.  
W tym roku radcowie gościli w kinie już trzy razy. Mieli 
okazję wspólnie obejrzeć najnowsze oferty kinowe: 
„Filip” – polską produkcję powstałą na podstawie książ-
ki Leopolda Tyrmanda; „Bezmiar”– najnowszy film 
z laureatką Oscara Penélope Cruz; „Na twoim miej- 
scu” polską komedię o zamianie ról kobiety i mężczyzny 
w reżyserii Antonio Galdameza Munoza; „Dwa bilety 
do Grecji” francuską kobiecą komedia pomyłek; „Fabel- 
manowie” – autobiograficzną opowieść Stevena 
Spielberga zdobywcy trzech Oskarów oraz „Niebez-
piecznych Dżentelmenów”– polską komedię kryminal-
ną, pokazywaną na Warszawskim Międzynarodowym 
Festiwalu Filmowym, gdzie zdobyła nagrodę publicz-
ności.
2. Imprezy dla dzieci:
a. Maratony filmowe dla dzieci – zorganizowane w kinie 
Rialto m.in. z okazji Dnia Dziecka i zimowych ferii. Dzieci 

CIEKAWE IMPREZY 
KOMISJI DS. INTEGRACJI ŚRODOWISKOWEJ 

I PUBLIKACJI

obejrzały francusko-luksemburską produkcję „Szczęście 
Mikołajka” oraz niemiecko-brytyjską animację na pod-
stawie książki Terry’ego Pratchetta „Zadziwiający kot 
Maurycy”, 
b. Warsztaty dla dzieci - zorganizowane w lutym w okre-
sie ferii w Muzeum Rolnictwa w Szreniawie,
c. Dzień Dziecka – zorganizowany tym  razem w Nowym 
Zoo.
3. Wycieczki po Poznaniu – Komisja zaprosiła radców 
do zwiedzenia atrakcji naszego miasta m.in. Muzeum 
Broni Pancernej słynącego nie tylko ze słynnego Ru-
dego 102 ale także innych ciekawych eksponatów.  
Z okazji rocznicy walk o Poznań i wyzwolenia Poz-
nania zorganizowano wycieczkę autokarową z prze-
wodnikiem, w ramach cyklu pt. Twierdza Poznań. 
Radcowie spacerowali także po poznańskiej Śródce  
z przewodnikiem opowiadającym o historii i zmianach 
tego ważnego w rozwoju miasta miejsca.
4. Atrakcyjne wydarzenia kulturalne – do takich z pew- 
nością należy wystawa prac Jacka Malczewskiego 
prezentowana w lutym w Muzeum Narodowym z ko-
lekcji  Lwowskiej Narodowej Galerii Sztuki oraz udział 
radców na koncertach Dvoraka – Sabat Mater oraz 
koncercie Penderecki VI Symfonia „Chinesische Lieder” 
(Pieśni chińskie) (2008-2017) przygotowanych przez 
wybitnego dyrygenta Jacka Kasprzyckiego.

fot. archiwum OIRPfot. archiwum WZPN
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W moim dzieciństwie byli Jetsonowie. Rodzina żyjącą  
w przyszłości, kosmiczna. Rzeczy niemożliwe do speł-
nienia… które dziś stanowią naszą rzeczywistość. 
Sztuczna inteligencja wypiera i niszczy logiczne myśle-
nie. Będą za nas rządzić urządzenia, a społeczeństwo  
zacznie cofać się w rozwoju. Czy można dopuścić do 
tego, by Chat pisał za dzieci wypracowania? Czy mo-
skiewska policja może legalnie korzystać z okularów, 
które rozpoznają obywateli? Czy opracowania można  
dyktować maszynie do automatycznego zapisywania,  
a zamiast czytać książkę zlecać to oprogramowaniu?  
O zgrozo!
10 czerwca zmarł Ted Kaczynski w wieku 81 lat w wię-
zieniu w Butner. Popełnił samobójstwo. Czy to koniec 
jakiegoś rozdziału w naszej historii? 
„Jeśli maszyny będą miały pozwolenie na podejmowa-
nie wszystkich decyzji według własnego uznania to  
w takim przypadku nie da się wymyślić przypuszczal-
nych wyników czegoś takiego, ponieważ jest niemożli- 
we, aby przewidzieć jak maszyny się będą zachowywać.”
Szacuje się, że w 2025 roku będzie przechowywanych 
180 zettabajtów danych na świecie. Obecnie 5 godzin 
dziennie spędzamy przed smartfonem. Big data, machi-
ne learning…
Wszystkiego są plusy i minusy. Rezonans magnetyczny  
to współcześnie najlepszy wykrywacz kłamstw i to wie- 
my dzięki uczeniu maszynowemu. Druki możemy OCRo-
wać. Osoby niewidzące korzystają z dobrodziejstw in-
ternetu i aplikacji mobilnych dzięki NVDA, VoiceOver  
czy TalkBack. Youtube pomaga tworzyć napisy rozsze-
rzone dla osób z niepełnosprawnością słuchu. Dwell 
Clicker steruje komputerem dzięki śledzeniu ruchu gło-
wy lub oka, podobnie jak Tobii Dynavox EyeMobile Plus.

13 kwietnia, 4 dni przed wejściem w życie nowelizacji 
ustawy o dostępności stron internetowych i aplikacji 
mobilnych, oficjalnie przetłumaczono WCAG 2.1. Odej-
ście od justowania tekstu na rzecz wyrównania do lewej 
strony; bezszeryfowe 12-nastki; interlinia 1,5; kontrast 
4,5:1; a przy nagłówkach 3:1; audiodeskrypcja; atrybut 
alt dla zdjęć; widoczny i dobrze przygotowany fokus…. 
a po kontroli Wavem, Tota11y czy za pomocą Andy i tak 
w „deklaracji dostępności” nie odważyłabym się użyć 
pojęcia „w pełni zgodna”.

AI, PROBLEMY CZŁOWIEKA 
„PIERWSZEGO ŚWIATA”

r.pr. Joanna Winiecka

Dalej jest „Prosty Język” i ETR (tekst w formacie „easy-
to-read”). 
Lord Broughman już w 1845 roku domagał się reformy 
upraszającej język prawniczy. W „The Power of Words” 
z 1944 roku Stuart Chase określał język prawniczy jako 
„gobbledygook”; czyli bełkot, gulgotanie języka. W No-
wym Jorku w 1977 roku wprowadzono Prosty Język  
w umowach konsumenckich i leasingu, a w 1979 roku 
Richard Wydick wydał „Plain Language for Lawyers”. 
Barack Obama w 2010 podpisał „Plain Language Act”  
i każdego roku, 13 października, należy „świętować”. 
W Polsce obudziliśmy się dopiero w 2012 roku dzięki 
kampanii społecznej „Język urzędowy przyjazny obywa- 
telom”. Powstała publikacja „Polski z urzędu. O popraw-
ności języka urzędowego”. Zorganizowano cykle szkoleń 
centralnych „Poprawne językowo redagowanie pism 
urzędniczych”. W 2015 roku powstała inicjatywa „Oby-
watel”. 3 października 2019 roku pojawiła się deklaracja 
na rzecz upraszczania języka…
Unikanie rozwlekłości i zawiłości językowych; pleona-
zmów („w dniu dzisiejszym”, „wzajemna współpraca”) 
i tautologii („skuteczny i efektywny”, „geneza powsta-
nia”); ciągów nominalnych i dopełniaczowych; niepo-
prawnych zapożyczeń („w nawiązaniu do” zamiast „na-
wiązując do”, „odnośnie czegoś” zamiast „odnośnie do 
czegoś” czy też „pod rząd” a nie „z rzędu), homonimii 
składniowej („Lech pokonał Jarosława” – a może „Jaro-
sław pokonał Lecha?”) spowoduje, że to zdanie, mimo, 
że niezwykle długie nie będzie takie trudne w odbiorze 
dla Czytelnika…. [napisy rozszerzone: w tym momencie 
Autorka mruga okiem cytując Twaina „I didn’t have time 
to write a short letter, so I wrote a long one instead.”]
„WłANczasz” telewizor? To pokaż mi gdzie masz ten 
„włANcznik”?
Przestańmy myśleć, niech maszyny robią to za nas…. 
Przestańmy się uczyć, w końcu maszyny same się uczą… 
Przestańmy oddychać... czy to też mogą zacząć robić za 
nas?
Nie mam żadnych mediów społecznościowych, znajo-
mych i przyjaciół spotykam „na żywo”, pielęgnuje pasje, 
realizuje marzenia. Żyję. Oddycham. Czuję. Widzę. 
Słyszę. Smakuję. I niepoprawnie w tym kraju: jestem 
szczęśliwa.

AKTYWNOŚĆ SENIORALNA

Zespół do Spraw Seniorów OIRP w Poznaniu, w imieniu 
którego składam informację, jak kształtowała się reali-
zacja podjętych starań i działań na rzecz CZŁONKÓW 
KLUBU SENIORA NASZEJ IZBY w PIERWSZEJ POŁOWIE 
2023 r.

Planowana realizacja zadań opierała się głównie na zna-
nych nam potrzebach Seniorów, polegających na orga- 
nizowaniu wspólnych spotkań, poznawania miejsc jesz- 
cze nieznanych i nabywania wiedzy o tych terenach,  
a i przy okazji pobudzania aktywności umysłowej i fi-
zycznej.
Staraliśmy się, aby spotkania przebiegały w spokojnej, 
miłej, empatycznej atmosferze, jak również były rozwa-
żane warunki wygody, bezpieczeństwa, a jednocześnie 
stopień zainteresowania spotkaniem.  

Zatem Nowy Rok 2023 rozpoczął nasze spotkania  
w m-cu Lutym, w którym odbyły się dwa spotkania.
Pierwsze spotkanie miało miejsce w miesiącu lutym  
dnia 10 lutego br. i wspólnie zwiedzaliśmy o wyjątko- 
wym znaczeniu Wystawy w Muzeum Narodowym w Poz- 
naniu:  
Obrazów Jacka Malczewskiego z Kolekcji Lwowskiej Na- 
rodowej Galerii  Sztuki im. Borysa Woźnickiego: IDĘ  
W ŚWIAT I TRWAM. 
Prezentacja Wystawy odbyła się z zamówionym Kusto-
szem Muzeum. 

Drugie spotkanie w m-cu lutym br. miało miejsce 21 
lutego br. w sali Naszej Izby przy słodkim poczęstunku 
i z prelekcją Naszego Pana Przewodnika Roberta Kisz-
kurno. Prelekcja była związana z rocznicą Powstania 
Wielkopolskiego oraz rocznicą zakończenia Walki  
o Twierdzę Poznań 1945.
Z uwagi na remont w naszej Izbie dalsze spotkania  
z Seniorami odbywały się poza Naszą Izbą. 

W miesiącu marcu br. również odbyły się dwa spotkania 
Seniorów. Pierwsze spotkanie towarzyskie Seniorów  
w m-cu marcu odbyło się 15 marca br. z okazji Dnia 
Kobiet i ustalonego swego czasu Dnia Mężczyzn w Re- 
stauracji – Kawiarni Kamea, przy Starym Rynku, ul. Klasz- 
torna 18 w Poznaniu. 

Natomiast drugie spotkanie w m-cu marcu br. odbyło 
się 29 marca 2023 r. w Hotelu Kolegiacki położonym  
w Poznaniu, przy placu Kolegiackim 5. Życzliwość Kie-
rownictwa Hotelu spowodowała udostępnienie nam 
sali z rzutnikiem  do zdjęć, w której nasz wspaniały Pan 
Przewodnik Robert Kiszkurno   wygłosił  historyczną  
prelekcję pt. „Sekrety i Ciekawostki Średniowiecznego 
Poznania.” Prelekcja odbyła się z okazji przypadającej  
w tym roku 770 Rocznicy Lokacji Miasta Poznania na 
prawie magdeburskim. W ten sposób Seniorzy wpisa- 
li się w obchody tegorocznej Rocznicy Lokacji Poznania. 

W miesiącu kwietniu br. rozpoczęliśmy z Seniorami  
sezon wycieczkowy w miejsca dotąd nieznane, który 
trwał do miesiąca czerwca br. włącznie w tym dwie 
wycieczki miejscowe w Poznaniu i dwie wycieczki wy-
jazdowe - autokarowe i jak zawsze wszystkie wycieczki 
były uświetnione bogatą wiedzą Pana Przewodnika Ro- 
berta Kiszkurno, który również oprócz własnej przeka-
zywanej wiedzy o danym terenie do każdego tematu 
wycieczki pokazywał nam zdjęcia z materiałami archi-
walnymi włącznie.
Poniżej przedstawiam kolejność wycieczek i ich tema-
tykę .

1. Pierwsza wycieczka odbyła się dnia 28 kwietnia br.
- „ Poznańskim Szlakiem Hipolita Cegielskiego”.
Wycieczka stanowiła spacer jubileuszowy z okazji przy-
padającej w tym roku 210 rocznicy urodzin dr Hipolita 
Cegielskiego i zwiedziliśmy miejsca Jego zamieszkania  
i działalności  handlowo-przemysłowej.  
Następnie spotkaliśmy się przy poczęstunku w Hotelu 
Bazar w Poznaniu. 

2. Druga wycieczka odbyła się 15 maja br . zwiedzaliś-
my „ Osadę Św. Gotarda – Zapomniane Miejsce Śred- 
niowiecznego Poznania.’’
Odbyliśmy spacer historyczny na terenie tej Osady, 
która obejmowała obszar dzisiejszego Starego Miasta 
w kwadracie ulic: Garbary, Stawna, Dominikańska, Ży-
dowska. 
Po wycieczce wszyscy czekali na uwielbiane wspólne 
spotkanie. Przy słodkim poczęstunku spotkaliśmy się 
w Hotelu Kolegiacki.         
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3. Trzecia wycieczka , a pierwsza  autokarowa odby- 
ła się w dniu 23 maja br. do Pałacu Grajzerówka, 
położonego w lasach Wielkopolskiego Parku Naro-
dowego nad Jeziorem Góreckim. 
Pan Przewodnik zapoznał uczestników wycieczki  bar- 
dzo krótko z historią tego miejsca, skupiając się na te- 
raźniejszości i co warto podkreślić, w którym mieści-
ło się też po II wojnie prewentorium -  sanatorium dla 
dzieci. Zwiedzaliśmy to miejsce w kontekście pięknego 
jego położenia i obecnego wyglądu zewnętrznego   
i wewnętrznego, nie myśląc o mrocznej dawniejszej  
historii. Mieści się w tym budynku malowniczo po-
łożonym Dyrekcja Wielkopolskiego Parku Narodowego 
oraz Muzeum Przyrodnicze. Po wycieczce udaliśmy się 
do Puszczykowa na słodki poczęstunek, aby wspólnie 
porozmawiać przy kawce i herbatce. 

4.   Czwarta wycieczka, a druga  autokarowa odbyła się 
w dniu 22 czerwca br. i prowadziła  do uroczego miejsca 
na teren Agroturystyki w Krajkowie z poczęstunkiem  
w Karczmie „ Podkowa Leśna ‘’ i zwiedzeniem stajni 
„Idmar” z wielką ujeżdżalnią i stajniami dla koni. 
Na trasie wycieczki po drodze zwiedziliśmy:
-  w ROGALINKU – zabytkowy  z XVIII wieku drewniany 
Kościół oraz wyjątkowy punkt widokowy okolicznego 
terenu, 
- w LUDWIKOWIE POD MOSINĄ - zabytkowy zespół sa-
natoryjny. Pięknie położony nawiązuje do modnego 
stylu szwajcarskiego, popularnego w Europie typu bu-
downictwa uzdrowiskowego z końca XIX w.
Wycieczka była przeurocza, przy pięknej pogodzie, prze-
jażdżką Seniorów bryczką i smacznym  poczęstunku 
w niebywale eleganckiej Karczmie. Wszyscy Seniorzy 
– uczestnicy wycieczki byli niezmiernie zadowoleni   
i ucieszeni  tak mile spędzonym czasem.  

Dodać należy, że Pan Przewodnik Robert Kiszkurno 
wzbogaca naszą wiedzę o każdym miejscu, gdzie się 
znajdujemy i czyni to również na trasie wycieczki, jeśli 
tylko pojawiają się miejsca historyczne, warte prze-
kazania uczestnikom wycieczki. 

Podsumowując  organizacje spotkań należy podkreślić, 
że w I-szym półroczu 2023 r. mieli zorganizowane 8 
spotkań w tym 4 spotkania stacjonarne i 4 wycieczki  
w tym 2 autokarowe.

Pragnę  zaznaczyć, że Seniorzy są bardzo zadowoleni 
z działań, które są  organizowane w naszym Klubie.  
Z częstych spotkań i wycieczek. Składają na moje ręcę 
wiele razy podziękowania. Bowiem dla starszego czło- 
wieka w dzisiejszych czasach są ważne życzliwe kontak-
ty, empatyczne podejście i zainteresowanie oraz pa- 
mięć poprzez wykonanie raz po raz telefonu, z pyta-
niem jakie są potrzeby życiowe. Złożenie życzeń świą- 
tecznych, czy imieninowych i proste ludzkie zaintere-
sowanie. Proszę za każdym razem, aby Koleżeństwo 
do mnie dzwoniło, w każdej potrzebnej sprawie, jak 
również do członków Zespołu. 
I z takimi telefonami się spotykamy, jak również z wła-
snej inicjatywy dokonujemy zainteresowaniem się Se-
niorów ,znając  u niektórych sytuacje życiowe. 

Nadchodzi nowe półrocze i organizacja dla Seniorów 
nadal się będzie rozwijała , nawet w miesiącach letnich.  
Plan organizacyjny  na dalszy okres  mamy częściowo 
wytyczony. 
  

r.pr. Urszula Budzińska 
Przewodnicząca Zespołu do Spraw Seniorów

Poznań, dnia 3 lipca 2023 r. 

AKTYWNOŚĆ SENIORALNA

fot. archiwum OIRP

fot. archiwum OIRP



AKTYWNOŚĆ SENIORALNA SZKOLENIE RADCÓW PRAWNYCH
fot. archiwum OIRP fot. archiwum OIRP

LESZNO

KONIN

OSTRÓW WLKP.



INTEGRACJA ŁAZY 2023
fot. archiwum OIRP


